
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور درباره اجرای طرح 
نور گفت: قانون ملاک کار ماســت و با تغییر دولت ها 
خللی در اجرای این طرح به وجود نمی آید، برخورد با 
جرم مشهود از وظایف ذاتی انتظامی است، ما اسیر امواج 
نخواهیم شد، ما در حوزه عفاف و حجاب وظیفه قانونی 
و تکلیف شرعی داریم، لازم است شورای تأمین هم در 
راستای حمایت از این طرح گام بردارد، بنابراین طرح 
نور تعطیل بردار نیســت، چرا که امر به معروف و نهی 
از منکر یکی فروع دین است و نمی توان فروع دین را 

تعطیل کرد.
به گزارش ایسنا، سردار قاسم رضایی در جلسه شورای 
تأمین استان قزوین اظهارکرد: استان قزوین مردمانی 
شریف، انقلابی و شهید پرور دارد، این استان سه هزار 
شــهید را در ایام دفاع مقدس تقدیم انقلاب اسلامی 
کرده است، این یک سرمایه است، ما هر چقدر در این 
استان کار کنیم، باز هم بدهکار این شهدا و این مردم 
انقلابی و شهیدپرور هستیم. استان قزوین نسبت به 
خیلی از استان های کشور استانی امن، آرام و کم جرم 
است، بسترهایی در استان وجود دارد که اجازه وقوع 
برخی جرایم را نمی دهد، فهم، فرهنگ و اعتقاد مردم 
موجب پیشگیری از وقوع جرم می شود، از سوی دیگر 
هماهنگی و انسجام بین مسئولان ذیربط و فداکاری 
همکاران انتظامی یکی دیگر از عوامل کم جرمی این 
استان است. وی ادامه داد: ما باید ضعف های موجود 
را مشــخص کنیم، ضعف را نقد کرده و برای رفع آن 
برنامه ریزی کنیم، برای مثال در بحث شــرکت های 
خودرویی باید توجه داشت که چرا چنین اتفاقی در 
استان قزوین رخ داده است؟ چرا سازمان های متولی 
هشدارها و پیشگیری های لازم را انجام نداده اند؟ باید 
از این موضوع به عنوان یک تجربه تلخ در کشور استفاده 
کرد تا دیگر اجازه تکرار چنین تجربیاتی داده نشود.  

لازم است عیب ها و ضعف های موجود بررسی و از ادامه 
آن ها پیشگیری شود، این مسئله بسیار حائز اهمیت 
است، باید کارگروهی تشکیل شده و بررسی کند چه 
سازمان هایی در بحث شرکت های خودرویی کم کاری 
کرده اند؟ این تجارب باید در اختیار سایر استان ها نیز 

قرار گیرد تا از تکرار چنین حوادثی جلوگیری شود.
جانشــین فرمانده کل انتظامی کشــور خاطرنشان 
کرد: اگر در استان قزوین برای برخی مسائل تدابیری 
اندیشیده نشــود، این مشکلات ریشــه دار خواهند 
شد، نخستین موضوع بحث حمل و نگهداری سلاح 
غیرمجاز است، استفاده از سلاح غیرمجاز آثار و تبعات 
اجتماعی و امنیتی مخربی دارد، حتی در برخی موارد از 
سلاح های مجاز نیز استفاده غیرمجاز می شود.  ما باید 
اشراف اطلاعاتی خود را نسبت به دارندگان سلاح های 
غیرمجاز بالا ببریم و اقدام به جمع آوری این سلاح ها 
کنیم، کسانی که ســلاح غیرمجاز دارند باید بدانند 
نگهداری این ســلاح ها جرم اســت، ما این آمادگی 
را داریم که اگر کسی ســلاح خود را تحویل دهد در 

تخفیف مجازات به او کمک کنیم.
رضایی تصریــح کرد: ما باید کاری کنیم کســی که 
ســلاح غیرمجاز دارد احســاس ناامنی کند، در این 
حوزه درخواست حمایت لحظه ای از مراجع قضائی 
داشته و نیازمند پیوست رسانه ای هستیم. در برخی 
استان ها بدعت هایی گذاشته شــده و در مراسمی از 
قبیل عروسی و عزا تیراندازی صورت می گیرد و این را 
جزو آداب و رسوم تلقی می کنند، در صورتی که چنین 
بدعتی، خلاف و جرم است، همین بدعت ها سالیانه 

ده ها قربانی می گیرند.
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور اظهارکرد: یکی 
دیگر از تهدیدهای جدی و بزرگ اســتان، وجود اتباع 
بیگانه غیرمجاز است، لازم است در این حوزه اقدامات 

فوری انجام شود، حضور اتباع بیگانه غیرمجاز جرم است، 
کارفرمایی هم که این اتباع بیگانه غیرمجاز را به کارگیری 
می کند، مجرم تلقی می شود، لازم است کارفرمایانی که 
اتباع بیگانه غیرمجاز را به کارگیری می کنند، اخطار 
جدی دریافت کنند. بحث جمــع آوری و انتقال اتباع 
بیگانه غیرمجاز نیازمند کار جمعی است، این موضوع 
باید در دستور کار شورای تأمین اســتان قرار بگیرد. 
رضایی در رابطه با بحث مواد مخدر نیز گفت: ما تلاش 
را بر دستگیری و نگهداری خرده فروشان مواد مخدر 
گذاشته ایم، چرا که اغلب خرده فروشان مصرف کننده 
مواد مخدرند و با آزادسازی آن ها، آمار جرائمی مانند 
سرقت و زورگیری بالا می رود. در حوزه قاچاق مشروبات 
خارجی نیز لازم است علی الخصوص در ساعات پایانی 
شب ایست بازرسی های سیار در محورهای مواصلاتی 
استان گذاشته شود، قاچاق مشــروبات، هزینه های 

زیادی را بر جامعه تحمیل می کند.
جانشین فرمانده کل انتظامی کشور در رابطه با طرح 
نور تأکید کــرد: قانون ملاک کار ماســت و با تغییر 
دولت ها خللی در اجرای این طرح به وجود نمی آید، 
برخورد با جرم مشهود از وظایف ذاتی انتظامی است، 
ما اسیر امواج نخواهیم شد، ما در حوزه عفاف و حجاب 
وظیفه قانونی و تکلیف شرعی داریم، لازم است شورای 
تأمین هم در راستای حمایت از این طرح گام بردارد، 
بنابراین طرح نور تعطیل بردار نیست، چرا که امر به 
معروف و نهی از منکر یکی فروع دین است و نمی توان 
فروع دین را تعطیل کرد. وی تصریح کرد: بررسی های 
تخصصی نشان می دهد یکی از موضوعات جدی که به 
حقوق شهروندی آسیب زده و بار بسیار سنگینی برای 
نظام و باری مضاعف برای رده های قضائی و انتظامی 
ایجاد کرده این است که هزینه جرم هیچ تناسبی با 

جرم ندارد.

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت با اشــاره به 
آلودگی ۹ اســتان کشــور به تب دنگی تاکنون، 
درباره گروه های در معرض خطــر توضیح داد و 
گفت: هیــچ داروی اختصاصی بــرای تب دنگی 
وجود ندارد و بهترین دارو بــرای این بیماری در 
حال حاضر اســتامینوفن اســت. دکتر حسین 
فرشیدی ضمن تکذیب شیوع بیماری تب دنگی 
در تهران و با بیان اینکه در این استان تاکنون یک 
بیمار شناسایی شده است، گفت: در حال حاضر 

۹ استان کشور درباره پشه آئدس آلودگی دارند.
وی درباره گروه های در معرض خطر این بیماری 
گفت: تمام افراد حساس شامل کودکان، مادران 
باردار، ســالمندان و افراد دارای سیستم ایمنی 
ضعیف در معرض خطر این بیمــاری قرار دارند. 
وی با بیان اینکه تخم های پشه آئدس تا یک سال 
و نیم - دو ســال زنده می مانند و با تاکید بر این 
که صید پشــه آئدس در روز که فعالیت خود را 
آغاز می کند باید صــورت گیرد، افزود: همکاران 
بهداشــتی ما گاهی در دو اســتان هرمزگان و 
سیستان و بلوچستان در دمای ۴۵ تا ۵۰ درجه 
در حال تلاش برای شناسایی و مهار نقاط دارای 
پشه آئدس هستند و خشکی نقاط مختلف که بر 
اثر گرما به وجود آمده و محدودیت زیستی برای 
پشــه به وجود آورده نباید ما را غافل کند، زیرا با 
یک بارندگی دوباره طی کمتر از دو هفته شاهد 

زاد و ولد پشه ها در این مناطق خواهیم بود.
معاون بهداشت وزارت بهداشت پیش از این نیز 

با تاکید بر بهســازی محیط به عنوان مهم ترین 
راهکار مقابله با پشه آئدس، گفته بود: بیماریابی 
و ایزوله بیماران در بیمارســتان یا منزل مساله 
مهم دیگری اســت که باید با قدرت ادامه یابد و 
باید تماس پشــه و بیماران را به حداقل ممکن 
برسانیم. زیرا اگر در جایی پشه هم زیاد باشد ولی 
بیمار نباشد مانند استان بوشهر، شاهد گسترش 

بیماری نخواهیم بود.
فرشــیدی تاکید کرده بود که اگر در اســتان یا 
شهرستانی که پشــه وجود دارد گزشی صورت 
گرفت فرد باید در اســرع وقت بــه مراکز جامع 
ســلامت و نزدیکترین مرکز بهداشتی مراجعه 
کند. وی علائم بیماری های ناشی از پشه آئدس را 
تبی که طول بکشد، سر دردهای طولانی و ضعف 
شدید بدن برشمرده و گفته است: افرادی که به 
عنوان بیمار به مراکز بهداشتی مراجعه می کنند 
با یک تست ســاده، بیماری یا عدم بیماری آنان 
مشخص می شود و بیماران در مدت کوتاه ۷ تا ۱۰ 
روز ایزوله می شوند تا از انتقال بیماری جلوگیری 
شود. معاون بهداشت وزارت بهداشت همچنین 
از مردم خواسته که همچنان با پرسنل بهداشتی 
وزارت بهداشت در ارتباط باشند و همکاری کنند. 
طبق گزارشات مردمی، همکاران ما در مکان هایی 
که احتمال وجود پشــه آئدس باشد، حضور می 
یابند و در صورت لوزم نمونه برداری یا سمپاشی 

می کنند.
همچنین پیش از این شــهنام عرشــی - رییس 

مرکز مدیریت بیماری های واگیر وزارت بهداشت 
گفته بود: آئدس استان های جنوبی کشور شامل 
سیســتان و بلوچســتان، هرمزگان، بوشــهر و 
خوزستان را آلوده کرده است. در شمال کشور نیز 
استان گیلان آلوده شده و استان های مازندران و 
گلستان احتمال قریب به یقین آلوده می شوند. 
استان های دیگر به ویژه استان های همجوار این 
استان ها هم در معرض تکثیر و آلودگی آئدس قرار 
دارند ولی تا زمانی که استانی آلوده نشده فرصت 

بهسازی وجود دارد.
عرشی در این باره به ایســنا گفت : هفت استان 
کشور شامل چهار استان در جنوب و سه استان 
در شمال کشور استان های اصلی مستعد استقرار 
و رشد پشه آئدس هســتند. استان های همجوار 
این اســتان ها نیز در برخی مناطق شان مستعد 
استقرار پشه آئدس هســتند؛ حال ممکن است 
در این مناطق نیز پشــه را صید کرده باشــیم یا 
نهایتا در هفته های آینده صید کنیم. بنابراین این 
احتمال وجود دارد که وسعت آلودگی در روزهای 

و هفته های آتی بیشتر شود.
وی بهترین اقدامــات برای کاهــش بیماری و 
جلوگیری از همه گیری آئدس را بهسازی محیط 
و افزایش سواد سلامت افراد و آموزش مردمی در 
خصوص ویژگی های این پشه و بیماری های آن 
دانســت و گفت: افرادی که دچار گزش شده و 
علائم بیماری همچون تب و بدن درد در آنان بروز 

می کند، باید به مراکز بهداشتی مراجعه کنند.

معاون امور آموزشی سازمان نهضت سوادآموزی کشور با 
بیان اینکه طرح هایی در نهضت سوادآموزی تحت عنوان 
»آموزش زنان و دختران روستایی« اجرا می شود گفت: 
این طرح، برنامه ای کلی است که بدون توجه به مسائل 
جنسیتی، جزو ماموریت های سازمان نهضت سوادآموزی 
قرار گرفته و هرساله اجرا می شود. همچنین طرح »آذر« 
نیز با مشارکت معاونت امور زنان ریاست جمهوری در ۱۲ 

استان اجرایی شده است.
غلامرضا بروجی با بیان اینکه سازمان نهضت سوادآموزی 
کشور بعد از سال ۵۸ با پیام امام خمینی )ره( کار خود را 
آغاز می کند گفت: این سازمان در دو جهت موفق عمل 
کرده اما با پیشــرفت زمان این موفقیت کمرنگ شده، 
طبق پیام حضرت امام، آموزش بسیج همگانی می طلبد 
یعنی همه بی سوادان پای کار آمده و آموزش ببینند و 
همه باسوادان نیز برای آموزش بسیج شوند که با استقبال 

عظیم مردم آغاز شده است.
وی با بیان اینکه در آن زمان نصف جمعیت کشــور بی 
سواد و کم سواد بودند و کلاس های مختلفی در مساجد، 
منازل، حسینیه ها، به صورت خودجوش و مردمی شکل 
می گرفت افزود: آموزش هم مــردم پایه و هم تکلیف 

محور بود.

معاون امور آموزشی سازمان نهضت سوادآموزی کشور 
با بیان اینکه با جلورفتن، رویکرد مردمی بودن کمرنگ 
شد و نهضت سوادآموزی به سازمانی با شکل و شمائل 
اداری با روحیه کارمندی تبدیل شد ادامه داد: پیداکردن 
افراد کم سواد و بی ســواد و جذب افراد بی سوادی که 
انگیزه آموزش داشته باشند سخت شد، کسانی با رویکرد 
برون سپاری مشغول به کار شدند به گونه ای که نهضت 
سوادآموزی با موسسات قرارداد بســت و موسسات با 
کمک آموزش دهندگان فرآیند آموزش را در کشــور 

تشکیل داد.
بروجی با بیان اینکه برای برون رفت مشکلات کشف، 
شناسایی، جذب و نگهداشــت بی سواد در سرکلاس و 
توجه به ســاعات کلاس های ۴۰۰ و ۶۰۰ ساعته برای 
دوره ها، طرح هایی تدوین شد تا افراد بی سواد پای کار 
آیند تا ماموریت سوادآموزی )سواد پایه خواندن، نوشتن و 
حساب کردن( انجام شود گفت: طرح نهضت دانش آموزی 
آغاز شد که طبق صلاحدید مقام عالی وزارت در قالب 
طرح اجرایی به کشــور ابلاغ می شــود که براساس آن 
کشف و شناسایی بی سوادان کشور توسط دانش آموزان 
از طریق بررســی اطرافیان خود انجام و در سامانه ثبت 
می شود تا آمار دقیقی از بی سوادان به دست آید که بعد 

از صحت سنجی در صورت تایید فرآیند، آموزش انجام 
می شود. وی با بیان اینکه در فاز اول همه دانش آموزان 
دوره های ابتدایی، متوسطه اول و دوم شرکت می کنند 
و در فاز دوم طرح نهضت، دانش آموزان متوسطه اول و 
دوم که علاقه مند آموزش هستند، حضور دارند افزود: 
اطلاعات این افراد در سامانه دریافت و توانمند می شوند و 
به عنوان آموزش دهنده به کمک ما می آیند و افراد کشف 

کرده را آموزش می دهند.
معاون امور آموزشی سازمان نهضت سوادآموزی کشور 
با بیان اینکه برای تشویق این افراد پاداش هایی در نظر 
گرفته شده که پاداش های دانش آموزی و نحوه اجرای 
نهضت نیز در قالب یک دستورالعمل به استان ها ابلاغ 
می شود ادامه داد: طرح بعدی در راستای بهبود کیفیت 
ســواد و طرح های تحولی آموزش، طرح »سواد قرآن 
پایه« است که با توجه به اینکه ایران، کشوری مذهبی 
است، افرادی که در کلاس های قرآنی مهارت خواندن و 
نوشتن را آموختند اما در سبد بی سوادی کشور هستند 
در این طرح شناســایی و بعد از صحت سنجی، گواهی 
سواد به آن ها داده می شود و از آمار بی سوادی کشور کم 
می شود زیرا در دنیا قضاوت می شویم و رتبه ما در بحث 

سوادآموزی ارتقاء می یابد.

آلودگی ۹ استان به تب دنگی طرح نور تعطیل بردار نیست

طرح های جدید آموزش سواد با ارائه »مدرک« سوادآموزی
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معاون امور بین الملل بانک مرکزی خبر داد:

استفاده از ارز های محلی 
در مبادلات »بریکس«

افزایش ۶۰ درصدی 
تولید نفت 

کمبودی در عرضه اقلام 
اساسی نداریم
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kasbokarnews 

سرمقاله
اقدامات اساسی 
برای مهار تورم

کمک بــه بخــش تولید 
مهمترین اقدام در کاهش 
نرخ تورم اســت. برای آنکه 
تورم کاهش پیدا کند باید 
شرایط ثبات اقتصادی برای تامین نیازهای مردم 
فراهم شــود. در حال حاضر تــورم معضل اصلی 
اقتصاد است و تا این مساله کاهش پیدا نکند امکان 
اینکه شرایط ثبات اقتصادی در کشور را برای تامین 
نیازهای مردم فراهم کرد، مشکل خواهد بود. در 
چنین شرایطی که ما تورم بالای ۴۰ درصد را در 
کشور چند سالی است تجربه می کنیم و تحت تاثیر 
آن هســتیم، یارانه ها موفق نبود و هر روز افزایش 

قیمت ها، افزایش...

  حمید حاج اســماعیلی، 
کارشناس اقتصادی 
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سازمان فضایی ایران:

۸ ماهواره 
به فضا پرتاب می شود

سیاست های دولت سیزدهم مانع افزایش تورم شد

کاهش تورم نقطه به نقطه 
صفحه3

صفحه2

رونق فعالیت کسب و کارهای خرد و خانگی
بازارسازی   برای   فروش   افزایش   یافت

سازمان فضایی ایران برنامه های خود در سال ۱۴۰۳ 
را تشــریح کرد که می توان به پرتاب ماهواره های 
کوثر، ظفر۲ و طلوع۳ توســط ماهواره بر خارجی و 
چند ماهواره داخلی با پرتابگرهای بومی اشاره کرد 
که مجموع پرتاب ۶ تا ۸ ماهواره برای ســال جاری 
برنامه ریزی شده است. »حســن سالاریه« رئیس 
سازمان فضایی ایران جزئیات برنامه فضایی کشور 
در سال ۱۴۰۳ را تشریح کرد. برگزاری مناقصه فاز 
دوم و تکمیل طراحی و ساخت نمونه های کیفی 
منظومه باریک باند iot پروژه شــهید سلیمانی، 
تامین ماهواره آزمایشــی با ســاخت طراحی و 
ســاخت ماهواره های پژوهــش ۴، ۵ و ۶، خرید 
تصاویر ماهواره های بومی با عقد قرارداد با منظومه 
میکرو ماهواره با دقت بهتر از ۳ متر که این مسائل 
توســط بخش خصوصی انجام می شود، بخشی 
از برنامه امسال ســازمان فضایی ایران است. در 
بخش دیگر شرح پروژه های دولتی گنجانده شده 
است که از این بین می توان به تکمیل پروژه های 
جاری مانند نمونه دوم ماهواره پارس۱ و پیشبرد 
پروژه های تعریف شده در سال ۱۴۰۲ اشاره کرد 
که ساخت و آغاز تست های زیرسیستمی ماهواره 
پارس۲، ساخت نمونه مهندسی ماهواره ناهید۳، 
تکمیل طراحی و آغاز ســاخت نمونه مهندسی 
ماهواره پارس۳، تکمیل طراحی و ساخت نمونه 
مهندسی محموله سار ۲۰ متری و ساخت نمونه 
مهندسی محموله ساز ۵۰ متری در بخشی از این 
برنامه ها قرار دارد. همچنین در بخش برنامه های 
توســعه کاربردهای فضایی می تــوان به اجرای 
تفاهمنامه با ســازمان نقشــه برداری به منظور 
تولید و به روزرسانی نقشــه های پوششی کشور، 
تفاهمنامه بــا وزارت جهاد کشــاورزی برای در 
پایش محصولات گندم، جو، برنج و... است. توسعه 

کاربردها و خدمات فضایی...

آگهی فراخوان مناقصه 
دو مرحله ای شماره 1403/13

شــرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظــر دارد نگهداری و 
پشتیبانی تجهیزات ارتباطات ســیار را از طریق مناقصه عمومی 

واگذار نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به 
 www.tci.ir آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به آدرس

یا www.hamedan.tci.ir مراجعه نمایند.

روابط عمومی مخابرات منطقه همدان

آگهی فراخوان مناقصه 
دو مرحله ای شماره 1403/12

شرکت مخابرات ایران منطقه همدان در نظر دارد فعالیت های 
بازاریابی همراه اول شــامل تبلیغات محیطی و رسانه های 

محیطی را از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید.
متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت کسب اطلاعات 
بیشتر به آگهی فراخوان در سایت شرکت مخابرات ایران به 
آدرس www.tci.ir یــا www.hamedan.tci.ir مراجعه 

نمایند.
روابط عمومی مخابرات منطقه همدان
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اقتصاد2
ایران

کمبودی در عرضه اقلام اساسی نداریم
رئیس اتحادیه بنکداران مــواد غذایی گفت: 
با توجه به افزایش عرضه در برابر تقاضا، هیچ 
کمبودی در بحث عرضه اقلام اساسی نداریم. 
رضا کنگری گفت:  با توجه بــه رکود حاکم 
بر بازار، کمبــودی در عرضه اقلام اساســی 
نداریم بــه طوریکه بــازار روال عادی خود را 

طی می کند.
به گفته او، علــی رغم پیگیری هــای مکرر 
در خصوص تامین شــکر ترتیــب اثری داده 
نشــده که همیــن امــر منجر به اســتمرار 
آشــفتگی بازار شــکر شده اســت. کنگری 
ادامه داد: با وجود نامــه نگاری های متعدد، 
هنوز منبع تامین شــکر بنکداران مشخص 
نشده اســت و کماکان از طریق بازارگاه شکر 
در اختیــار واحد های قرار نمی گیــرد و آنها 
ناگریز به تامیــن از بازار آزاد هســتند. این 
درحالی اســت که بازرســان این واحد ها را 
 بدلیل عرضــه بالاتر از نرخ مصــوب جریمه 

می کنند.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی از فراوانی 
توزیع کالا های اساســی خبــر داد و گفت: با 
توجه به آســتانه فصل برداشــت برنج، بازار 
به ثبات رســیده اســت به طوریکه هرکیلو 
برنــج ایرانــی از ۶۰ تــا ۱۰۰ هزارتومــان 
 و برنــج خارجــی ۴۵ تــا ۵۰ هزارتومــان 
در بنکداری هــا عرضه می شــود. همچنین 
در خصوص بازار حبوبــات و روغن کمبودی 
در عرضه یا نوســانی در قیمت وجود ندارد. 
به گفتــه او، بنابر آمــار میــزان عرضه کالا 
بیش از تقاضاســت که همیــن امر موجب 
 شــده تا نوســانی در بــازار اقلام اساســی 

نداشته باشیم.
او گفت: علــی رغم آنکه اتحادیــه بنکداران 
محور اصلی توزیع اســت، اما امــکان تامین 
شکر از ســوی بازارگاه برای بنکداران وجود 
ندارد و تــا کنــون پیگیری هــای مکرر به 
نتیجه نرســیده اســت،   از این رو بنکداران 
ناگریز به تامین از طریق بازار آزاد هســتند 
و تنها بــا احتســاب ۳ درصد ســود کالا را 
عرضــه می کننــد، در حالیکــه مشــمول 
 جریمه تعزیرات بدلیل فــروش بالاتر از نرخ 

مصوب هستند.

بازارسازی برای فروش افزایش 
یافت

رونق فعالیت کسب و کارهای خرد و خانگی
مدیرکل دفتر خدمات وزارت صمت از فعالیت 
بیش از ۳ میلیون شــغل در کسب و کار های 

خانگی در قالب خرد و خانگی خبر داد.
محمدحسین قمری مدیر کل خدمات وزارت 
صمت در برنامه تفاهم نامه توســعه کسب و 
کارهای خرد و خانگی گفــت: دفتر خدمات 
عمومی مرکز اصناف وزارت صمت و مجموعه 
هنر فرهنگ و تمدن ایرانی به منظور رشــد 
کســب و کارهای خرد خانگی ،توســعه زیر 
ســاخت  های صادراتی و تســهیل در تأمین 
کالاهای ایرانی مانند مواد غذایی، ســوغات 
و صنایع دســتی جهت بازاریابی و فروش در 
بسترهای آفلاین و انباین برون مرزی و درون 

مرزی تفاهم نامه همکاری امضا کردند.
او افــزود: مجموعــه هنر فرهنــگ و تمدن 
ایرانی )هفتا(به عنــوان بزرگترین مجموعه 
فروشگاهی صنایع دستی و سوغات در کشور 
بابیش از ۴۰۰ هنرمند از ســطح کل کشور 
همکاری می کنــد ،اصلی ترین رســالت ما 
حمایت از کســی و کارهای خرد و خانگی و 
تولیدکنندگان به دنبال ارتقای جایگاه کالای 

ایرانی در بازار داخلی و بین الملل است.
قمری با اشاره به اهمیت بازار سازی کسب و 
کار خرد خانگی و محلی که حدود بیش از ۳ 
میلیون شغل و کسب و کار را تحت الشعاع قرار 
می دهد گفت: یکــی از کارهایی که لازم بود 
در دولت انجام شود، بازارسازی برای فروش 

محصولات خانگی و خرد است.
مدیرکل دفتر خدمات عمومی وزارت صمت 
افــزود: امروزه فــروش مهم تریــن دغدغه 
کارآفرینان محلی است محصولات متنوع و 
با کیفیتی در سطح خرد و خانگی است تولید 
می شــود ما در دفتر خدمات عمومی وزارت 
صمت در ســال های اخیر همواره به دنبال 
ســاختن بســترهایی بوده ایم که به صورت 
عمومی افــراد را برای عرضــه محصولات و 
توسعه کســب و کار خود در داخل و خارج از 
کشور توانمند کنیم. او افزود: ما باید از کسب و 
کارهای خرد و توپا حمایت کنیم ،باید صنایع 

دستی از ارزش افزوده معاف شوند.

خبر

معــاون امور بیــن الملل 
بانک مرکــزی بــر لزوم 
اســتفاده از ارز های محلی 
تجــاری  در مبــادلات 
گروه بریکــس تاکید کرد. 
محسن کریمی در ســومین نشست معاونان مالی 
و بانک مرکزی کشــور های عضــو بریکس که در 
شــهر ریودوژانیرو برزیل در حال برگزاری اســت 
و برخی اعضا نیز به صورت مجــازی در آن حضور 
یافتند ضمن تشریح سیاســت های بانک مرکزی 
در زمینه توســعه همکاری های مالی با کشور های 
عضو بریکس هدف مشــترک تمامی کشــور های 
عضو را کاستن از اتکای به دلار در مبادلات تجاری 
و افزایش اســتفاده از ارز های محلــی عنوان کرد 
و افزود: بانک مرکــزی ایران حمایــت و آمادگی 
 خود را برای مشــارکت در پروژه "پــل بریکس" 

اعلام می کند.
معاون امور بین الملل بانک مرکزی در ارتباط زنده 
تصویری در این نشســت با بیان اینکه موضوعات 
 ،BRICS مربــوط بــه یادداشــت مفهومی پــل
مکانیسم سازوکار تسویه حساب چند جانبه مالی 
و نیز کانال های تبادل اطلاعات بانکی سریع و امن 
بریکس )پیام رسان های بانکی مستقل از سوئیفت( 
برای اعضــای بریکس مهم هســتند تصریح کرد: 
مسائلی مانند شــفافیت ناکافی، هزینه های بالا و 
سرعت پایین تراکنش ها و همچنین عدم دسترسی 
عادلانه به کانال های پرداخت بــرون مرزی برای 
همه شرکت کنندگان، از دلایل اصلی اهمیت "پل 

بریکس" است.
 BRICS کریمی خاطرنشان کرد: همانطور که تیم
روسیه اشاره کرده است، این پیش نویس می تواند 
به عنوان یک یادداشت مقدماتی در نظر گرفته شود 
و با توجه به پتانسیل خوب برای استفاده از فناوری 
دفاتر توزیع شــده )DLT( و تمرکززدایی، می توان 

آن را به عنوان پیش نویس توسعه داد و ارائه کرد.

وی گفــت: پل بریکــس نه تنهــا با اســتفاده از 
قرارداد ها و خطوط ســوآپ دوجانبــه )BSL( در 
تضاد نیســت، بلکه این قرارداد ها را تقویت کرده 
و مسیر عملیاتی آنها را تســهیل می کند و امکان 
گســترش آنها را به قرارداد های خطوط نقدینگی 
چندجانبــه هموار می کنــد و امکان گســترش 
ان ها را بــه قرارداد های خطــوط نقدینگی چند 
جانبه همــوار می کند و از آنجایی که بســیاری از 
کشــور های عضــو پل کــه قبلًا چنیــن خطوط 
ســوآپ نقدینگی را ایجاد کرده اند، عملیاتی شدن 
 و چندجانبه ســازی آن خطوط ســوآپ را بسیار 

تسهیل می شود.
معاون بیــن الملل بانــک مرکزی با بیــان اینکه 
نمی توان بر اهمیت پرداختن به موضوع چارچوب 
قانونی بیش از حد تأکید کرد افزود: انتظار می رود 
حقوق همه اعضا از جمله جنبه های زیرســاختی 
پلت فرم پل بریکــس رعایت شــود و ملاحظات 
مناسب در نظر گرفته شــود. همچنین مکانیسم 
کنسرسیومی می تواند پشتیبانی حقوقی مناسبی 

 برای پل بریکس ایجاد کند که باید بیشــتر بسط 
داده شود.

معاون بین الملل بانک مرکزی بــا بیان اینکه این 
سازو کار فرصتی برای کشــور های شرکت کننده 
برای اجرای رویه های مبارزه با پولشویی و مبارزه با 
تأمین مالی تروریسم )AML/CFT( در حوزه های 
قضایی خود را فراهم می کند افزود: پتانسیل شورای 
مبارزه با پولشویی و مقابله با تامین مالی تروریسم 
بریکس قابل ارتقا خواهد بــود و با این ابتکار، اعضا 
می توانند از استاندارد ها و توصیه های بین المللی 
مرتبط بهره مند شوند و نیازی به اتکا به توصیه های 
برخی موسسات که مبتنی بر ارزیابی های جهت دار 

است نخواهد بود.
وی افزود: از نظر مــدل عملیاتی، بایــد با در نظر 
گرفتن ســبد ارز هــای ملــی اعضــا و تاکید بر 
اســتفاده از ارز های ملــی و دوری از دلار و یورو، 
تســویه های درون پلتفرمی انجام شــود. کریمی 
خاطرنشــان کرد: ایران تجربیات عملیاتی دارد و 
از طریق گروه تخصصی مشــخص اعــلام خواهد 

کرد و با توجه بــه تعریف دقیق مــدل انتخابی و 
پیشــرفت چندین تجربه مشــابه جهانی، انتظار 
مــی رود ایــن طــرح در زمــان نســبتاً کوتاهی 
 اجرایی شــود که بر اهمیــت و فوریت پل بریکس 

تاکید می کند.
وی با بیان اینکه در این راســتا ارز های انتخابی یا 
واحد حســاب باید به گونه ای تعریف شــود که با 
اقتصاد همه اعضا سازگار باشــد و بتوانند از فواید 
ارز های داخلی اســتفاده کننــد گفت: حرکت در 
چارچوب اصول اساســی به ویژه امنیت، استقلال، 
شمول و پایداری به ایجاد تغییراتی در نظام پولی و 
مالی بین المللی کمک می کند تا منافع همه اعضا 
در نظر گرفته شود و این رویکرد دسترسی عادلانه تر 
به زیرساخت های نظام پولی و مالی بین المللی را 
تضمین می کند که از رشد اقتصادی یکنواخت تر 

حمایت می کند.
معــاون بین الملــل بانــک مرکزی کشــورمان 
در این نشســت با حمایــت از پیشــنهادات تیم 
بریکس روســیه در زمینــه شــروع تحقیقات بر 
روی "پل بریکــس" به ویژه اهــداف و اصول ذکر 
شده در یادداشــت مقدماتی افزود: بانک مرکزی 
جمهوری اســلامی ایران نیــز ضمــن تاکید بر 
تشکیل کارگروهی با مســئولیت تعیین دوره های 
 white( تحقیق و تدوین پیش نویس ســپید نامه
 paper( و جدول زمانی اولیه به عنوان گام بعدی 

حمایت می کند.
کریمی در ادامه با تاکیــد بر لزوم تکمیل این طرح 
و رفع ابهامات موجود به تبیین پیشــنهادات بانک 
مرکزی جمهوری اســلامی ایــران در این زمینه 
پرداخت و گفت: در این زمینه توجه به ابعاد مختلف 
پل بریکس از جمله ســطح دسترسی، اختیارات و 
اطلاعات اعضا، سازوکار اجماع و درجه تمرکززدایی، 
حقوقی، زیرساختی، فنی، امنیت اطلاعات، مبارزه 
با پولشــویی و تامین مالی تروریسم، و همچنین 
نقدینگی و تشــکیل گروهــی از کارشناســان و 
هماهنگی آنها در مراحل مختلــف پلت فرم "پل 

بریکس" ضروری است.

معاون امور بین الملل بانک مرکزی خبر داد:

استفاده از ارز های محلی در مبادلات » بریکس«

افزایش ۶۰ درصدی تولید نفت 
تهران- ایرنا- وزیر نفت از افزایش ۶۰ درصدی 
تولید نفت در دولت سیزدهم خبر داد و گفت: 
تولید نفــت از ۲.۲ میلیون بشــکه در روز در 
ســال ۹۹ به اکنون به ۳.۶ میلیون بشکه در 
روز رسیده است؛ همچنین در حوزه گازهای 
مشــعل تاکنــون ۱۶ میلیــون مترمکعب 
جمع آوری شده که به ۳۰ میلیارد متر مکعب 

نیز خواهد رسید
جواد اوجی در ارائه گــزارش عملکرد خود در 
هیات دولت گفت: در ابتدای دولت ۸۷ میلیون 
بشــکه میعانات گاز و ۲۰ میلیون بشکه نفت 
سنگین و فوق سنگین روی آب داشتیم که این 
موضوع باعث می شد ذخایر ذخیره سازی ما پر 
شود و با کاهش تولید گاز نیز همراه باشیم؛ اما 
با خنثی سازی تحریم ها توانستیم این میزان را 
به فروش برسانیم در صورتی که دولت قبل به 
ازای برای نگهداشــت این میزان ۱۲ کشتی 
VLCC را خریــداری کرد که هزینه ســالانه 
نگهداشت این میزان برابر با ۴۶۵ میلیون دلار 

در سال بود.
وی افزود: در حال حاضر این میزان از میعانات 
گاز در ۳۷ مینی ریفاینری تبدیل به فراورده 
می شود و ارزش افزوده ایجاد شده که به عبارتی 

به معنای جلوگیری از خام فروشی است.
وزیر نفت گفت: تولید نفــت نیز با افزایش ۶۰ 
درصدی از ۲.۲ میلیون بشــکه در روز به ۳.۶ 
میلیون بشکه در روز رسید و در حوزه گازهای 
مشــعل نیز تاکنون ۱۶ میلیــون متر مکعب 
جمع آوری شده که این میزان به ۳۰ میلیارد 

متر مکعب نیز خواهد رسید
اوجی اظهار داشت: توســعه فاز ۲ پالایشگاه 
آبادان، فاز ۱۱ و ۱۴ پارس جنوبی با حمایت از 
صنعتگران داخلی در این دولت صورت گرفت. 
ســال ۱۴۰۲ وصول درآمدهای نفتی برابر با 
۲۸.۴ میلیارد دلار بود که این عدد در ســال 

۱۳۹۹ برابر با ۹ میلیارد دلار بود.
وی گفت: ما در بهینه سازی نیز ۳۶ میلیارد دلار 
پروژه تعریف کردیم و توانستیم تامین سوخت 
پایدار در کشــور را با توجه به خنثی ســازی 
حملات سایبری به سرانجام برسانیم و تامین 
ارزی کشــور را هم به خوبی انجام دهیم. وزیر 
نفت ادامه داد: ظرفیت پالایشــگاهی از ۲.۱ 
میلیون بشکه در روز به ۲.۳ میلیون بشکه در 
روز رسید و تولید گاز ۵۰ میلیون متر مکعب 
و درصد تولید نفت نیز ۶۷ درصد افزایش پیدا 

کرده است.
اوجی افزود: تولید بنزین به ۱۱۴ میلیون لیتر 
در روز رسید در حالی که مصرف بنزین از ۸۷ 
میلیون لیتر در روز به ۱۲۳ میلیون لیتر در روز 
رسید؛ همچنین گازرسانی به صنایع به ۱۶۹ 
میلیون متر مکعب در روز و بــه نیروگاه ها به 
۳۰۰ میلیون متر مکعب در روز رسیده است. 
وی بیان کرد: صادرات نفت ما در سال ۹۹-۹۸ 
برابر با ۲۶۹ میلیون بشکه در سال بود که در 
سال گذشته این عدد به ۵۶۵ میلیون بشکه در 
سال رسید و در چهارماهه اول امسال این عدد 
برابر با ۲۰۸ میلیون بشکه در روز رسیده است.

محل هزینه کرد مالیات ۵۰۰ هزار 
مودی مشخص شد

مدیرکل حسابرسی سازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: محل هزینه کرد مالیات های پرداختی 

۵۰۰ هزار مودی مالیاتی مشخص شد.
رحیمی مدیرکل حسابرســی ســازمان امور 
مالیاتی کشــور با بیان اینکه تا به امروز حدود 
۵۰۰ هزار مودی مالیاتی موفق به انتخاب محل 
هزینه کرد درآمدهای مالیاتی خود شــده اند 
گفت: مودیان مالیاتی می توانند هم پروژه های 
ملی و هم پروژه های استانی را برای هزینه کرد 
درآمدهای مالیاتی خود انتخاب و به ما اعلام 
کنند که در نظر دارند که درآمدهای مالیاتی 

آنها در چه بخشی هزینه شود.
وی ادامه داد: طبق آییــن نامه اجرایی کردن 
درآمدهای مالیاتی ســازمان برنامه و بودجه، 
وزارت اقتصاد موظف اســت سازوکار مناسب 
برای تخصیص یک درصد از تمامی درآمدهای 
مالیاتی را به پروژه هایی که امکان اتمام ساخت 
آنها تا پایان همان ســال وجود دارد را معرفی 

کند.
مدیرکل حسابرســی ســازمان امور مالیاتی 
بیان کرد: تا به امــروز ۵۰۰ هزار مودی موفق 
به انتخاب محل هزینه کرد درآمدهای مالیاتی 
خود شــده اند و از طریق سامانه سازمان امور 
مالیاتی محل هزینه کــرد درآمدهای مالیاتی 

خود را انتخاب کنند.
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بنابــر گفته مســئولان، مشــترکان ۲ درصدی 
بدمصرف، ۸ درصد از برق تحویلی به بخش خانگی 
را مصرف می کنند. پایداری دما در کشور که گفته 
می شــود تا هفته آینده نیز ادامه خواهد داشت، 
باعث شــده که تاکنون نصاب بالایی در تقاضای 
مصرف برق رقم بخورد و حتی از پیش بینی های 
آمادگی برای تامین برق در فصل گرم ســال نیز 

عبور کند.
ماندگاری مــوج گرما از طرفی موجب اســتفاده 
بیشتر مشترکان از سیستم های سرمایشی می شود 
که به گفته مسئولان صنعت برق به ازای هر درجه 
افزایش دما به طور متوسط مصرف برق نیز ۱۸۰۰ 
مگاوات افزایش پیدا می کند و از سوی دیگر باعث 
کاهش راندمان تولید نیروگاه ها می شود؛ به طور 
دقیق تر ۱۰۰۰ مــگاوات از توان عملی نیروگاه ها 
به ازای هر درجه افزایش دما کاســته می شــود؛ 
می توان گفت هر درجه افزایش دمای هوا ۲۸۰۰ 
مگاوات مصرف بیشــتری را به شبکه برق کشور 
معادل نیمی از نیاز روزانه برق در کلانشهر تهران 

متحمل می کند.
به همین منظور برای کنترل بار در شرایط حساس 

کنونی برنامه های مدیریت مصرف در بخش های 
مختلف مصرف کننده در نظر گرفته شده البته به 
جز بخش خانگی که در این ایام بیشترین میزان 
برق نیز به همین مشترکان تحویل داده می شود. از 
مجموع برقی که به طور روزانه توزیع می شود، ۵۰ 
درصد برق تحویلی در حوزه خانگی و ۸ درصد در 
بخش تجاری مصرف می شود. در واقع نزدیک به 
۶۰ درصد انرژی توزیعی در حوزه خانگی و تجاری 
اســت. ۴۰ درصد باقی مانده نیز سهم بخش های 

کشاورزی، اداری و صنایع است.
محســن ذبیحی معاون هماهنگی توزیع شرکت 
توانیر پیش از این در رسانه ملی اعلام کرده بود: در 
حوزه خانگی از تمام ۳۲ میلیون مشترک برق، ۷۵ 
درصد مشترکان الگوی مصرف را رعایت می کنند 
و مصرف ماهانه آنها تا ســقف ۳۰۰ کیلووات در 
ماه اســت. ۱۵ درصد مشــترکان مصرفی تا ۱.۵ 
برابر الگو دارند و ۸ درصد ۱.۵ تــا ۲.۵ برابر الگو 
و ۲ درصد بیش از ۲.۵ برابر الگــو مصرف دارند. 
این مشترکان ۸ درصد مصرف خانگی را به خود 

اختصاص داده اند.
در استان های خوزســتان به دلیل شرایط ویژه 

اقلیمی و آب و هوای، تهــران، فارس، هرمزگان و 
استان های شمالی کشــور بیشترین مصرف برق 
کشــور به ثبت رســیده که البته به همین دلیل 
بیشــترین ظرفیت صرفه جویی نیــز با اقدامات 
ساده برای مشترکان این استان ها وجود دارد. در 
روز هایی که مصرف بالای برق را شــاهد هستیم، 
مسئولان صنعت برق این دســته از مشترکان را 
به کاهش و رعایت الگوی مصرف دعوت می کنند. 
اما اگر این مشترکان که ســهم بالایی از مصرف 
برق دارند در اولویت قطعی برق خواهند گرفت. 
مصرف برق این دست از مشترکان به طور مرتب 
رصد می شود و اگر نیاز باشد به قطع برق آنها اقدام 

خواهد شد.
البته به قطع برق تنها راه مهاجرت دادن مشترکان 
بدمصرف به پله های خوش مصرف نبوده و حذف 
یارانه و تعرفه هــای غیر یارانه ای نیــز برای این 
مشــترکان در نظر گرفته شــده و بر اساس ماده 
۶ قانون زدایی از توســعه صنعت برق، تخصیص 
یارانه به مصارف بالاتر از الگو ممنوع شــده است. 
پلکان های تعرفه برق شامل مصارف تا سقف الگوی 
مصرف و مصارف بالاتر از الگو هم شامل مازاد بر 

الگو تا یک و نیم برابر، مازاد بر الگو تا دو و نیم برابر 
و میزان مصارف بیش از دو و نیم برابر می شود و به 
ترتیب ضرایب ۱.۵، ۲.۵ و ۵ برابر هزینه تامین برق 
محاسبه روی قبض این مشترکان اعمال می شود. 
بر اســاس آنچه معاون هماهنگی توزیع شرکت 
توانیر می گوید قبوض برق برای مشــترکانی که 
۲.۵ برابر الگو مصرف می کنند از ۳ میلیون تومان 

به بالا خواهد بود.
در نتیجه این تنبیهی و تشویقی برای مشترکان 
برق مصرف نهایی بخش خانگی در ســال ۱۴۰۲ 
برای نخســیت بار کاهشی شــد. در سال ۱۴۰۱ 
میزان مصرف برق در بخش خانگی به ۴۸ تراوات 
ساعت رسیده بود که در سال ۱۴۰۲ با وجود اضافه 
شدن مشترکان جدید و همینطور افزایش دما این 
رقم ۲ تروات ساعت کاهش به ۴۶ تراوات ساعت 
رسید. با اجرای مصوبه قانون مانع زدایی از صنعت 
برق، در کنــار طرح پاداش برقی کــه به ازای هر 
کیلووات صرفه جویی به مشترکان داده می شود، 
مشترکان بیشــتری ترغیب می شوند که مصرف 
خود را از محل افزایش بهره وری کاهش دهند و به 

پله های پایین مصرف برق اضافه شوند.

وزیر نیرو گفت: در دولت ســیزدهم تــا امروز یک 
میلیارد و ۴۸۰ میلیون متر مکعب طرح آبرســانی 
محقق شده که نسبت به هدفگذاری ۷۰۰ میلیون 
متر مکعبی چهار ســاله، ۲۱۱ درصد رشــد نشان 
می دهد. »علی اکبر محرابیان« در جلســه گزارش 
عملکرد اعضای کابینه دولت ســیزدهم افزود: این 
میزان رشد در طرح های آبرسانی، به اندازه یک دولت 

هشت ساله است.
وی بیان داشت: با توجه به تنش های آبی در اقصی 
نقاط کشور، شــاخص ۳۶ ماهه خشکسالی در این 
دولت بسیار شدیدتر از شاخص یاد شده در ۳۶ ماهه 
قبل از آغاز دولت بود و خشکسالی های بسیار زیادی 
به ویژه در سال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تجربه کردیم. 
محرابیان ادامه داد: با اینکه در استان هایی همچون 
خوزستان، سیستان و بلوچستان، کردستان، همدان 
و چهارمحال و بختیاری در سال ۱۴۰۰ تنش های 
شدید آبی داشتیم، اما به شدت این تنش ها مدیریت 

شد
وی با اشاره به عقب ماندگی قابل توجه در آبرسانی 
روســتایی، اضافه کرد: به این منظــور طرح جهاد 
آبرسانی با استفاده از ظرفیت های سپاه پاسداران، 
نهادهای انقلابــی، گروه های جهــادی، خیرین و 
پیمانکاران بخــش خصوصی در دســتور کار قرار 
گرفــت. وزیر نیــرو اضافه کرد: اکنــون از مجموع 
هدفگذاری ۱۰ هزار روستا در طرح جهاد آبرسانی، 
در ۶ هزار و ۳۴ روستا این طرح به پایان رسیده و بقیه 

نیز از متوسط پیشرفت ۷۵ درصدی برخوردارند و 
طی یک سال آینده این طرح ها قابلیت تکمیل دارند.
وی اظهار داشــت: در این دولــت افزایش ظرفیت 
سدهای کشور به ۵.۴ میلیارد مترمکعب هدفگذاری 
و طی برنامه ای به مجلس ارائه شد که تاکنون ۴.۱ 
میلیارد مترمکعب معــادل ۷۵ درصد هدفگذاری 

چهار ساله به ثمر نشست.
محرابیان گفت: با توجه به فقر منابع آبی کشــورف 
اســتفاده از منابع آب غیرمتعارف از جمله آب دریا 
و پساب تصفیه شده بهداشتی با اجرای پروژه های 
مختلف در دستور کار قرار گرفت که در این زمینه از 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و صنایع کشور بابت 
همکاری های خوبی که در موضوع انتقال آب دریا 
داشتند، تشکر می کنیم. وی خاطرنشان کرد: اکنون 
آبرسانی ازدریا به شهرهای یزد و رفسنجان به پایان 
رسیده و در ماه های آینده شهرهایی همچون کرمان 
و اردکان نیز از این موهبت برخوردار و از تنش آبی 

خارج می شوند.
این عضو کابینه دولت سیزدهم، تصویب طرح نقشه 
جامع آب کشــور با حمایت رئیس جمهور شهید و 
طرح نوین دولت در مدیریت توامان آب و برق را از 
جمله برنامه های اجرا شــده در مدیریت منابع آب 
کشور برشمرد و اظهار داشت: اکنون ۲۴۰ هزار چاه 
کشاورزی در سطح کشور مجهز به کنتورهای فهام 
هستند و شاهد شفافیت، اجرای قانون و عدالت در 

توزیع آب در این حوزه هستیم.

مجری طرح گندم وزارت جهاد کشــاورزی گفت: 
از ابتدای فصل برداشــت تاکنون بیش از ۹ میلیون 
تن گندم بــه ارزش ۱۵۷ هزار میلیــارد تومان از 
کشاورزان خریداری شده اســت. سهراب سهرابی 
در خصوص وضعیت خرید گندم، افزود: این میزان 
خرید تضمینی نســبت به مدت مشابه سال زراعی 
گذشــته، یک میلیون و ۲۰۰ هــزار تن معادل ۱۵ 

درصد رشد را نشان می دهد.
وی با بیان اینکه برداشت گندم تا پایان شهریورماه 
ادامه دارد پیش بینی کــرد: میزان خرید تضمینی 
گندم در پایان فصل برداشت به ۱۱ میلیون و ۵۰۰ 
هزار تن برسد که با این میزان دیگر نیازی به واردات 

گندم برای خبازی ها، صنف و صنعت نیست.
مجری طــرح خودکفایــی گنــدم وزارت جهاد 
کشاورزی در خصوص پرداخت مطالبات گندمکاران 
اظهار داشت: تاکنون ۵۳.۱ هزار میلیارد تومان از پول 
کشــاورزان که گندم خود را به مراکز دولتی خرید 
تضمینی تحویل داده اند، پرداخت شده و مابقی پس 
از تامین به حساب کشاورزان واریز می شود. به گفته 
سهرابی، به احتمال زیاد بخشی از مبلغ کشاورزان 

طی روزهای آینده پرداخت خواهد شد.
وی تصریح کرد: بیشــترین میزان خرید تضمینی 
گندم به ترتیب مربوط به اســتان خوزستان با یک 
میلیون و ۶۲۲ هزار تن، گلستان یک میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن، فارس ۸۲۰ هزار تن، کرمانشاه ۷۲۰ هزار 
تن و کردســتان ۵۷۰ هزار تن است. مجری طرح 

خودکفایی گندم وزارت جهاد کشــاورزی با بیان 
اینکه برداشت گندم در اقلیم گرم و خشک به اتمام 
رسیده اســت گفت: اکنون عملیات برداشت گندم 
در اســتان های با اقلیم ســرد همچون کردستان، 
همدان، اردبیل، مرکزی، کرمانشاه، قزوین، خراسان 
شمالی، آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، زنجان، 
چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی و لرستان در 

حال انجام است.
ســهرابی درباره خرید گندم بذری افزود: از ابتدای 
فصل برداشت تاکنون ۳۶۰ هزار تن گندم بذری از 
مناطق مختلف کشور خریداری شده است. به نظر 
می رسد میزان خرید گندم بذری به ۴۵۰ هزار تن 
برسد. وی درباره خرید گندم دوروم تصریح کرد: در 
حال حاضر ۱۸۰ هزار تن گندم دوروم از استان های 
مختلف کشور خریداری شــده که بیشترین حجم 
خرید این گندم مربوط به استان های جنوبی کشور 

است.
مجری طرح خودکفایی گندم وزارت جهاد کشاورزی 
از کشــاورزان خواســت علاوه بر تحویل محصول 
گندم خود به مراکز خرید تضمینی دولتی، پس از 
اتمام عملیات برداشــت گندم از آتش زدن بقایای 
گیاهی )کاه و کلش( مزارع خودداری کنند؛ زیرا در 
صورت عدم کنترل آن بر اثر وزش باد، آتش به مراتع، 
جنگل ها، تاسیسات و ســاختمان های کنار مزارع 
سرایت می کند و موجب افزایش دامنه آتش سوزی 

در منابع طبیعی می شود.

قبوض نجومی برای مشترکان بدمصرف برق 

خرید تضمینی گندم از مرز ۹ میلیون تن گذشتعبور ظرفیت نیروگاهی از ۹۳ هزار مگاوات

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com
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مدیرعامــل اتحادیه مرغداران گوشــتی گفت: 
بنابر آمار از ابتــدای ســال ۱۳ هزارتن مرغ به 
بازارهای هدف صادر شــده و کمــاکان تولید 
صادرات محور در دســتور کار قرار گرفته است. 
علی ابراهیمی گفت: براســاس آمــار در تیرماه 
۱۴۷ میلیون و ۵۰۰ هزار قطعــه جوجه ریزی 
صورت گرفت که در مقایســه بــا جوجه ریزی 
خرداد ۳ میلیون قطعه کاهش یافته اســت، اما 
 این امر تاثیری در بازار ندارد که منجر به افزایش 

قیمت شود.
به گفتــه او، با توجــه به روند رشــد تولید مرغ 
نســبت به مدت مشــابه ســال قبل، کماکان 
شــاهد پایین بودن قیمت مرغ زنده هستیم که 
امیدواریم این روند اســتمرار نیابــد. ابراهیمی 
درباره آخریــن وضعیت صادرات مــرغ افزود: 
بنابــر آمــار از ابتدای ســال ۸ هزارتــن مرغ 
توســط اتحادیه و حــدود ۵ هزارتن توســط 
زنجیره ها به بازار های هدف صادر شــده است، 

 درحالیکه مدت مشــابه ســال قبل واردکننده 
مرغ بودیم.

مدیرعامل اتحادیه مرغداران گوشتی ادامه داد: با 
توجه به آنکه صادرات سیاست دستوری نیست، 
از این رو در بازار های هدف باید بازارسازی انجام 
شــود و مهم ترین فاکتور در خصوص صادرات 

رقابت پذیری کالاست.
به گفته او، بــا توجه به آنکه حجــم مازاد تولید 
مرغ کشــور از نیاز عراق بالاتر اســت، از این رو 
با ارائه قیمت مناســب و ارتقــای کیفیت باید 
بتوان وارد دیگر کشور ها شــد و بازار را از دست 
رقبا خــارج کرد که ایــن امر در تعــادل بازار و 
 اقتصادی شــدن قیمت مرغ در بازار داخل تاثیر 

بسزایی دارد.
ابراهیمی گفت: بنابر آمار از مجموع جوجه ریزی 
تیرماه حداقل ۲۵۰ تا ۲۶۰ هزارتن مرغ گوشت 
مرغ تولید می شــود که همین مقدار ۱۰ درصد 

مازاد بر مصرف کشور است.

قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور تجارت و تنظیم 
بازار درباره نارضایتی دامداران کشور از واردات گوشت 
و دام اظهار کــرد: ارزی که به واردات گوشــت و دام 
زنده اختصاص یافته بســیار کمتر از ارزی است که به 
نهاده های دام داده شده و گوشت گرمی که به کشور 
وارد می شود کمتر از پنج درصد کل مصرف کشور را 
تشکیل می دهد، این پنج درصد چه ضربه ای می تواند 
به تولید بزنــد؟ علیرضا پیمان پــاک، قائم مقام وزیر 
جهاد کشــاورزی در امور تجارت و تنظیــم بازار در 
تشریح آخرین وضعیت قیمت و واردات گوشت قرمز 
به خبرنگار ایلنا گفت: اکنون میانگین قیمت هر کیلو 
گوشت گوساله در کشور حدود ۴۷۰هزار تومان است، 
بازار گوشت گوساله تثبیت شده و قیمت ها نزولی است 
با این حال بنا بر مصوبه وزارت جهاد و ستاد تنظیم بازار 

واردات این کالا به صورت محدود ادامه دارد. 
وی افزود: روزانه ۸۰ تن گوشت گرم گوساله و ماهانه 
حدود ۸۰۰۰ تن گوشت منجمد گوساله با ارز ترجیحی 
وارد می شــود و واردات دام زنده پیلــه وری هم از مرز 

سیستان و بلوچستان در همین چهارچوب برقرار است. 
پیمان پاک درباره بازار گوشت گوسفندی توضیح داد: 
قیمت گوشت گوسفندی هنوز به رقم موردنظر برای 
کاهش صادرات نرســیده، این رقم حدود ۵۰۰هزار 
تومان در هر کیلو برای لاشــه گوسفند است بنابراین 
واردات با مصوبه ستاد تنظیم بازار همچنان ادامه دارد و 
از حجم آن کاسته نشده و مقرر شده بانک مرکزی ارز آن 
را تامین کند. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر قیمت 
اعلام شده برای هر کیلو لاشه گوشت گوسفندی حدود 
۶۳۰ هزار تومان اســت و برای توقف واردات این رقم 
باید دست کم ۱۰۰هزار تومان دیگر کاهش پیدا کند 
بنابراین روزانه ۱۵۰ تا ۲۰۰ تن گوشت گرم گوسفندی 
وارد می شــود و به واردات این کالا هم مانند گوشت 

گوساله ارز ترجیحی اختصاص می یابد.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی در پاســخ بــه اینکه 
تولیدکنندگان گوشت کشــور سیاست های وارداتی 
وزارت جهاد را در تضاد با رشــد تولید می دانند و با آن 
مخالف هســتند، اظهار کرد: تاکنون بــه کل واردات 

گوشت گرم کشــور حدود ۳۰۰ میلیون دلار تا ۳۵۰ 
میلیــون دلار ارز اختصاص یافتــه در حالی که برای 
نهاده های تولید دام رقمی حدود ۵ میلیارد دلار ارز خرج 
شده است مقایسه این دو رقم نشان می دهد که وزارت 
جهاد کشاورزی بر رشــد و تقویت تولید تاکید بسیار 
بیشتری نسبت به واردات دارد، همچنین گوشت گرمی 
که به کشور وارد می شود کمتر از پنج درصد کل مصرف 
کشور را تشکیل می دهد این پنج درصد چه ضربه ای 
می تواند به تولید گوشت قرمز در کشور بزند؟ بنابراین 
تاکید دارم که واردات این پنج درصد تنها با هدف تنظیم 

بازار صورت می گیرد.
وی تصریح کرد: ارزی که معاونت بازرگانی وزارت جهاد 
کشاورزی به نهاده های دامی اختصاص داده چند برابر 
ارزی است که به واردات گوشت و دام زنده اختصاص 
یافته و حجم نهاده ای که امروز توسط این معاونت وارد 
شده و به تولیدکنندگان اختصاص داده می شود در ۱۶ 
سال گذشته کم نظیر بوده و امروز همه تولیدکنندگان 
نهاده را به صــورت مدت دار و چکی بــا قیمت ارزان 

دریافت می کنند، این در حالی اســت که ۷۰درصد 
هزینه های تولید دام به خوراک مربوط می شود. بنابراین 
همت وزارت جهاد در واردات نهاده به اقتصادی بودن 
تولید کمک کرده و در نهایت هر آنچه وزارت جهاد در 
زمینه تخصیص ارز به واردات دام زنده و گوشت انجام 
می دهد مصوبات ستاد تنظیم بازار بوده و وزارتخانه تابع 

مصوبات این ستاد است.
پیمان پاک یادآور شد: تلاش ما در وزارت جهاد این است 
که بازار را در یک قیمت تعادلی حفظ کنیم تا قدرت 
خرید مردم حفظ شود و در واقع سیاستی که امروز در 
تولید مرغ و تخم مرغ اجرا شده در تولید گوشت گوساله 
و گوسفند هم اجرا خواهد شد. اکنون مصرف کنندگان 
از قیمت مرغ راضی هستند و بازار مرغ در تعادل است 
و تولیدکننده نیز از این شرایط ســود می برد. وی در 
پاســخ به اینکه مرغداران با مازاد مــرغ و تخم مرغ و 
کاهش قیمت این کالاها در کشمکش هستند، گفت: 
اگر مرغداران مازاد عرضه دارند مجوز صادرات به آنها 

داده می شود. 

رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی کشور از 
افزایش رشــد بهــره وری از منفی بــه مثبت 
۳.۵ درصــد در دولــت ســیزدهم خبــر داد 
و گفت: در ایــن دولت ۱۸ آزمون اســتخدامی 
برگــزار شــد کــه ۷۰ درصــد از کارکنــان 
 جذب شــده مربــوط بــه آمــوزش و پرورش

 است.
بــه گــزارش ایرنا، میثــم لطیفی در نشســت 
هیات دولــت در مورد عملکرد ســازمان اداری 
و اســتخدامی کشــور در دولــت ســیزدهم، 
اظهار داشــت: در دولت ســیزدهم هدف خود 
در ســه حوزه بهــره وری، مــردم پایــه بودن 
برنامه هــا و عدالــت برنامه ریــزی کردیم. وی 
افــزود: در دولت ســیزدهم تعــداد کارکنان 
دولت از ۲ میلیــون و ۲۴۵ هــزار و ۶۲۴ نفر به 
به ۲ میلیــون و ۲۸۰ هزار و ۸۷۵ نفر رســیده 
که افزایــش ۴۰ هزار نفــری در وزارتخانه های 
 بهداشــت و آمــوزش و پــرورش صــورت 

گرفته است.
رئیس سازمان اداری و اســتخدامی کشور بیان 
کرد: در دولــت ۲۲ آزمون اســتخدامی برگزار 
شــد که ۴ آزمون فراگیر و ۱۸ آزمون به صورت 
تخصصی بوده اســت؛ به عبارتی هر ۴۵ روز یک 
بار شاهد برگزاری آزمون بودیم. برای آموزش و 
پرورش ۱۰ آزمون، برای معلولین یک آزمون و 

برای استان ها ۲ آزمون برگزار شد.
لطیفــی گفــت: ۷۰ درصد مجوزهــای جذب 
نیرو مربوط بــه آموزش و پرورش بــوده و برای 
وزارت بهداشــت نیز ۳۱ هزار نفت و برای هیات 

علمی نیز ۸ هزار مجوز جذب نیرو در ســه سال 
گذشته صادر شده اســت. وی ادامه داد: در دو 
حوزه کارشــناس حقوق و فناوری اطلاعات در 
دولت نیاز مبرم داشــتیم که ۶۰۰ کارشــناس 
 حقوقی و ۲ هزار کارشــناس فناوری و اطلاعات 

جذب کردیم.
معاون رئیس جمهور گفت: عدالت در پرداخت ها 
در دولت سیزدهم اجرای شــده و در این دولت 
حق اولاد از ۹۶ هزار تومان به ۸۶۰ هزار تومان، 
حق عائله )تاهل( از ۳۷۰ هــزار به یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار تومان رســیده اســت. مبلغ عیدی 
کارکنان دولت نیز ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان به 
همه پرداخت شد که به ازای هر فرزند ۳۰۰ هزار 
تومان و تاهل ۷۰۰ هزار تومــان به مبلغ عیدی 

اضافه شده است.
لطیفی گفت: رتبه بنــدی معلمان در این دولت 
انجام شد و ۲۶ درصد از حقوق کارکنان آموزش 
و پرورش نیز افزوده شده اشت. توانستیم کارانه 
پزشکان را اصلاح کنیم و در بخش دولتی هیچ 
پرداخــت غیرمتعارفــی نداشــتیم؛ همچنین 
پرداخت پاداش ها تابع بهره وری شــد. وی بیان 
کرد: برای نخســتین بــار ضریــب جینی بین 
کارمندان دولت به ۰.۲۶ رســید و ۶۶ شورای و 

کمیسیون را که حذف کردیم.
رئیس ســازمان اداری و اســتخدامی کشــور 
گفت: در زمینه بهره وری نیز ۷۵ درصد از رشــد 
اقتصادی کشــور مربوط به همین حوزه بوده و 
 بهره وری از منفی ۰.۸ درصد به مثبت ۳.۵ درصد 

رسیده است.

بنابر گفته مســئولان، در قالب طــرح مهاجرت 
معکوس از شــهر به روســتا ، دولت یک میلیون 
قطعه زمیــن تامین کرده که ۸۵ هــزار قطعه به 
متقاضیان واگذار شــده اســت.  الحاق اراضی و 
تخصیــص آن بــه متقاضیــان در روســتاهای 
کشــور یکی از مهم تریــن برنامه هــای دولت 
ســیزدهم در قالب طرح نهضت ملی مســکن و 
همچنین مهاجرت معکوس بــوده طرحی که تا 
 به امروز بســیار مورد اســتقبال  متقاضیان قرار 

گرفته است.
در خصوص تخصیص اراضــی و اقدامات صورت 
گرفتــه در ایــن بخش وزیــر راه و شهرســازی 
گفت:  از بعد از انقلاب اســلامی ایران تا به امروز 
چنین تحــول و اقدامی در خصــوص تخصیص 
اراضی صــورت نگرفته بــود ویــک گام بزرگ 
و بی ســابقه در  تخصیص  اراضی در شــهرها و 
روســتاها  به متقاضیان صورت گرفته است. در 
دولت ســیزدهم ۱۰۰ هزار هکتــار زمین برای 
تولید مســکن تامین شــده که نیمــی از آن ها 
 در شــهرها و نیــم دیگــر در روســتاها الحاق 

شده است.
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه از ابتدای انقلاب 
تا ســال ۱۴۰۲ حــدود ۸۰۰ هــزار قطعه زمین 
روستایی تامین شــد؛ گفت: اراضی تامین شده 
در بخش روســتایی در ۳ ســاله دولت سیزدهم 
معادل یک میلیون قطعه زمین است  و این اقدام 
دولت در طی این مدت بی ســابقه بوده اســت 
اراضی تامین شده برای پروژه مسکن مهر معادل 

۱.۱ میلیون واحد در محدوده های شــهری بود 
که این رقم برای نهضت ملی و در ۳ ســاله دولت 
 سیزدهم معادل تامین اراضی ساخت ۱.۹ میلیون 

واحد است.
وزیــر راه و شهرســازی همچنیــن در خصوص 
نوســازی و مقاوم ســازی واحدهای مســکونی 
روســتایی طی دولت ســیزدهم و مقایسه آن با 
دولت های قبل توضیح داد: نوســازی واحدهای 
مســکونی روســتایی در دولت هــای یازدهم و 
دوازدهم سالانه ۸۰ هزار واحد بود که این رقم در 
 دولت سیزدهم به سالانه ۱۶۵ هزار واحد افزایش

 یافته است.
براســاس این گــزارش در خصــوص تخصیص 
اراضی انجام  شــده و افزایش مهاجرت معکوس 
مجید جودی معاون بازســازی مسکن روستایی 
در گفت وگو با خبرنگار باشــگاه خبرنــگاران با 
اشــاره به واگذاری یک میلیون قطعــه زمین به 
محرومان روســتایی و همچنین متقاضیان برای 
مهاجــرت معکوس گفت: ســهم واگذاری زمین 
در دو ســال ۱۴۰۲ و ۱۴۰۳ یــک میلیون قطعه 
زمین اســت که تاکنون  بیش از ۶۰۰ هزار زمین 
در ســامانه بارگذاری شده اســت از این میزان 
تاکنون ۸۵ هزار قطعه زمین به افراد واجد شرایط 
یعنی محرومان ســاکن در روســتا و افرادی که 
 مهاجــرت معکوس به روســتا داشــتند واگذار 

شده  است. 
جودی با بیــان اینکه  ایــن اراضی بــه صورت 
رایگان یعنی اجاره ۹۹ ســاله به واجدان شرایط 

ارائه می شــود گفت:  این واگذاری ها در راستای 
محرومیت زدایی و ســاخت مســکن محرومان 
و طبــق تفاهم نامــه بــا بنیــاد مســتضعفان 
و دســتگاه های حمایتــی تســهیلات ۱۵۰ 
میلیــون تومانــی بلاعوض علاوه بر تســهیلات 
 مســکن روســتایی به دهک هــای یــک تا ۴ 

پرداخت می شود.
معاون مســکن روســتایی بنیاد مســکن گفت: 
مقاوم سازی و بازسازی واحدهای مسکن روستایی 
یکــی از مهم ترین برنامه هــا و اولویت های بنیاد 
مسکن بوده است و در استان هایی مانند سیستان 
و بلوچستان تاکنون حدود ۷۰ درصد از واحدهای 
مسکونی مقاوم سازی و نوســازی شده است  که  
به همین دلیل در ســیل اخیر واحدهای کمتری 
دچار خســارت شــدند. متقاضیان برای ساخت 
این پــروژه ها هم مــی توانند تســهیلات ۳۵۰ 
میلیون تومانی با نرخ ســود ۴درصد و تسهیلات 
۵۵۰ میلیــون تومانی بــا نرخ ســود ۱۸ درصد 
 دریافت کنند تا واحدهای مســکونی با ســرعت 

خوبی اجرا شود.
همچنین  پیش از  ایــن غلامرضا صالحی رئیس 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی  با بیان اینکه روستاها 
نقش مهمی در اقتصاد ملــی دارند، گفت: امنیت 
غذایی کشور توســط روســتاها تولید می شود 
و ۲۷ درصد جمعیت کشــور در روستاهاســت 
به گونه ای که ۴۰ هزار روســتا بــالای ۲۰ هزار 
خانوار در کل کشــور داریم.  توســعه روســتاها 
باید در دســتور کار دســتگاه های مربوطه باشد 

 بنیاد مســکن انقلاب اســلامی نیز در این زمینه 
فعال است. صالحی از تحقق وعده به روستاییان در 
تأمین یک میلیون قطعه زمین مسکونی در ۲ سال 
خبر داد و اضافه کرد: در ســال گذشته ۵۰۰ هزار 
قطعه و ۵۰۰ هزار قطعه طی امسال تأمین و واگذار 
می شود که همکاری بانک ها در پرداخت تسهیلات 
در ساخت مسکن این اراضی مورد توجه قرار گرفته 
و خوشبختانه اســتقبال خوبی از این طرح شده 
است. وی انعقاد تفاهمنامه با دستگاه های حمایتی 
و نهادی مختلف را برای تأمین مســکن افراد کم 
توان را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: افراد کم 
توان که جزو گروه های هدف بنیاد مسکن باشند و 
برای تکمیل واحدهای مسکونی نیاز به مشارکت 
داشــته باشــند از محل این تفاهمنامه ها کمک 

بلاعوض می شود.
رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی کشور اضافه 
کــرد: در مجمــوع در اجرایی شــدن طرح ملی 
نهضت مســکن تاکنون ۴۰۰ هزار واحد مسکن 
روستایی با مشــارکت مردم در روســتاها تمام 
شده و بر اســاس برنامه ریزی  صورت گرفته طی 
دو ســال  ۷۰۰ هزار واحد مسکونی دیگر ساخته 
می شــود و در کنار آن یک میلیون قطعه زمین 
مســکونی برای روســتاییان به صورت اجاره ای 
۹۹ ســاله تأمین می شود. براســاس این گزارش  
امیدواریم  دولت چهاردهم هم با توجه به موضوع 
تخصیص زمین و اثر گــذاری آن بر روند قیمتی 
 مسکن  در شهرها و روستاها بتواند این مهم را به 

جد پیگیری کند.

رئیس کل بانــک مرکزی 
ایران گفــت: مطابق آمار 
مرکز آمار ایران تورم نقطه 
به نقطه حدود ۱۲ درصد 
کاهش یافت و بــه ۳۲.۴ 
درصد رســید، یعنی نه تنها سیاســت های دولت 
سیزدهم مانع افزایش تورم شد، بلکه موجب کاهش 

آن به کانال ۳۰ درصد شد.
»محمدرضا فرزین« در جلســه گزارش عملکرد 
اعضای کابینه دولت ســیزدهم درباره متغیرهای 
 پولــی افــزود: از ســال ۱۳۹۷ به بعد با تشــدید 
تحریم های جدیدی که بــه اقتصاد ایران تحمیل 

شــد، دچار عارضه زنجیره تورم، افزایش نرخ ارز، 
افزایش نرخ پــول و افزایش نقدینگی شــدیم؛ به 
عبارتی در چرخه تورم و افزایش نرخ ارز گیر کرده 
بودیم و دائما این باعث تورم در ســطح متغیرهای 
 پولی و تورم CRP و تورم PPI و تورم تولیدکننده 

شده بود.
وی گفت: در حوزه سیاست های پولی باید گفت که 
نقدینگی که به بالای ۴۰ درصد رسیده بود به کانال 
۲۰ درصد رســید و اکنون ۲۵ درصد است. فرزین 
تصریح کرد: پایه پولی که به بالای ۴۰ درصد رسیده 
بود در کانال ۲۰ درصد رسید که باید یادآورد شد 
پایه پولی حاصل مطالبات بانک مرکزی از دولت، 

نظام بانکی و دارایی هایی ارزی است.
رئیس کل بانــک مرکزی افزود: وقتــی پایه پولی 

حدود ۲۰ درصد کاهش می یابد یعنی توانسته ایم 
نظم پولی برقرار کنیــم و این متغییر را مهار کنیم. 
وی تصریح کرد: عدد رشد پول تا ۷۰ درصد هم را 
در برخی سال ها داشتیم که خوشبختانه در سال 
جاری این عــدد به زیر ۲۰ درصد رســید و اکنون 
حدود ۲۰ درصد است؛ یعنی انتظارات تورمی هم 
بهتر شده و کنترل شده است و سیاست های کشور 

در این حوزه موفق بوده است.
رئیس کل بانک مرکزی ایران گفت: مردمی سازی 
یارانه  ها، طــرح ارائه کالابرگ و شــمولیت مالی 
گســترده، ضریب جینــی را کاهش داده اســت. 
وی اظهارداشــت: آخرین اعداد در مورد ســرمایه 
گذاری بخش صنعت؛ جوازهای تاســیس صنعتی 
که صادر شده و پروانه های بهره برداری، جوازهای 

تاسیس نشان دهنده آینده است که در آینده چقدر 
سرمایه گذاری می شود.

فرزین دربــاره پروانه  هــای بهره بــرداری یعنی 
جوازهایی که داده شده چقدر از آن به بهره برداری 
رســیده اســت، افــزود: در خصــوص جوازها، 
ســرمایه گذاری حقیقی و تورم زدایی شده ۱۹.۷ 
درصد رشد داشته اســت. به گفته وی، پروانه های 
بهره برداری، آنهایی که عملیاتی شده ۵۴.۵ درصد 

رشد داشته است.
رئیس کل بانک مرکزی ایران با بیان اینکه تحلیل 
ضریب جینی اهمیت دارد و یکــی اهداف عدالت 
اجتماعی است، گفت: ضریب جینی یک عدد بین 
صفر و یک اســت هرچه به صفر نزدیک  تر باشد، 
توزیع درآمد عادلانه  تر است و هرچه به یک نزدیک  
تر باشــد توزیع درآمد ناعادلانه  تر اســت. به طور 

تاریخی ضریب جینی ۴۰ درصد است.
وی افزود: این ضریب در دورانی به ۴۲ و ۴۳ درصد 
رســیده و در دورانی به دلیل برخی سیاســت ها 
تا ۳۹ و ۳۸ درصــد نیز کاهش یافــت. در مناطق 
روســتایی ضریب جینی از مناطق شــهری بهتر 

اســت. وی اظهارداشت: در ســال ۱۴۰۲ ضریب 
جینی به ۳۶ درصد کاهش پیدا کرد. فرزین تصریح 
کرد: مردمی سازی یارانه ها، طرح ارائه کالابرگ و 
شمولیت مالی گسترده که در کشور اتفاق افتاده، 
ضریب جینی را کاهش داده اســت. وی افزود: وام  
های قرض الحسنه ازدواج، فرزندآوری گستردگی 
شــمولیت مالی را رشــد داده و عمــوم خانوارها 
 دسترسی لازم به تسهیلات مالی در شرایط مختلف 

را پیدا کرده اند.
این درحالی اســت که در تیرماه ۱۴۰۳ نرخ تورم 
ســالانه برای خانوارهای کشــور به ۵/۳۵درصد 
رســیده که نســبت به همین اطلاع در ماه قبل، 
۶/۰واحد درصد کاهــش یافته اســت. در تیرماه 
۱۴۰۳ شــاخص قیمت مصرف کننده خانوارهای 
کشــور به عدد ۲/۲۵۵ رســیده اســت که نسبت 
به مــاه قبــل، ۲/۲ درصــد افزایش، نســبت به 
ماه مشــابه ســال قبل، ۲/۳۲ درصــد افزایش و 
در دوازده ماهــه منتهی به ماه جاری نســبت به 
 دوره مشــابه ســال قبل، ۵/۳۵ درصــد افزایش 

داشته است.
منظور از تــورم نقطه به نقطه، درصــد تغییر عدد 
شــاخص قیمت نســبت به ماه مشــابه سال قبل 
می باشــد. در تیرماه ۱۴۰۳ تورم نقطــه به نقطه 
خانوارهای کشــور، ۲/۳۲ درصد بوده است؛ یعنی 
خانوارهای کشــور به طور میانگین، ۲/۳۲ درصد 

بیشتر از تیرماه ۱۴۰۲ برای خرید یک »مجموعه 
کالاها و خدمات یکســان« هزینــه کرده  اند. تورم 
نقطه به نقطه تیرماه ۱۴۰۳ در مقایسه با ماه قبل، 
۳/۰ واحد درصد افزایش داشــته است. منظور از 
تورم ماهانــه، درصد تغییر عدد شــاخص قیمت، 
نسبت به ماه قبل می باشد. در تیرماه ۱۴۰۳ تورم 
ماهانه خانوارهای کشور برابر ۲/۲ درصد بوده است. 
تورم ماهانــه برای گروه های عمــده »خوراکی ها، 
آشامیدنی ها و دخانیات«، ۶/۱ درصد و برای گروه 
عمده »کالاهــای غیرخوراکــی و خدمات«، ۵/۲ 

درصد بوده است.
منظور از نرخ تورم ســالانه، درصد تغییر میانگین 
اعداد شاخص قیمت در یک ســال منتهی به ماه 
جاری، نسبت به دوره مشــابه قبل از آن می باشد. 
در تیرماه ۱۴۰۳ نرخ تورم سالانه برای خانوارهای 
کشور به ۵/۳۵ درصد رســیده که نسبت به همین 
اطلاع در ماه قبل، ۶/۰ واحــد درصد کاهش یافته 

است.
نرخ تورم سالانه کشور در تیرماه ۱۴۰۳ برابر ۵/۳۵ 
درصد است که دامنه تغییرات آن برای دهک های 
مختلف هزینه ای از ۶/۳۱ درصد برای دهک اول، تا 
۴/۳۶ درصد برای دهک دهم است. بر این اساس، 
فاصله تورمی دهک ها در این ماه به ۸/۴ واحد درصد 
رسید که نسبت به ماه قبل )۲/۵ واحد درصد( ۴/۰ 

واحد درصد کاهش داشته است.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

سیاست های دولت سیزدهم مانع افزایش تورم شد

کاهش تورم نقطه به نقطه 

واردات گوشت گرم ادامه داردصادرات مرغ به ۱۳ هزارتن رسید

افزایش رشد بهره وری به ۳.۵ درصد در دولت سیزدهم تخصیص ۸۵ هزار قطعه زمین به روستاییان 

اقدامات اساسی برای مهار تورم
حمید حاج اسماعیلی، کارشناس اقتصادی 

کمک به بخش تولید مهمترین اقدام در کاهش نرخ تورم اســت. برای آنکه تورم کاهش پیدا کند باید 
شرایط ثبات اقتصادی برای تامین نیازهای مردم فراهم شود. در حال حاضر تورم معضل اصلی اقتصاد 
است و تا این مساله کاهش پیدا نکند امکان اینکه شرایط ثبات اقتصادی در کشور را برای تامین نیازهای 

مردم فراهم کرد، مشکل خواهد بود.
در چنین شرایطی که ما تورم بالای ۴۰ درصد را در کشور چند سالی است تجربه می کنیم و تحت تاثیر 
آن هســتیم، یارانه ها موفق نبود و هر روز افزایش قیمت ها، افزایش تورم و شــرایط سخت اقتصادی، 
بی ارزش شدن مقدار و مبلغ یارانه ها را در پی دارد. افزایش تورم منجر به افزایش نقدینگی می شود و 

خود این موضوع، خنثی کننده افزایش حقوق ها و مستمری ها خواهد بود.
قبلا هم اشاره شد که افزایش حقوق ها، دستمزدها و مستمری ها و در مقابل، افزایش تورم و نقدینگی، 
دور باطلی است که به صورت بیمار در ایران وجود دارد و باید برای همیشه این مساله خاتمه پیدا کند.

اگر مستقیما به تولید کمک کنیم آثار آن را هم رشد و توسعه تولید و هم هزینه تمام شده کالای عرضه 
شده به مردم خواهیم دید. در صورتی که محوریت برنامه کنترل تورم نباشد نمی توانیم تحقق شعار سال 
را شاهد باشیم درعین حال این موضوع تکلیف دولت برای اداره کشور است و باید بتواند در بخش مهار 
تورم اقدام اساسی انجام بدهد و برنامه ای مدون و مشخص را پیاده سازی و بازخورد آن را هر از گاهی در 

یک مقطع زمانی رصد و ارزیابی کند.
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فناوری و 
اطلاعات

نیم میلیارد استفاده از پنجره ملی خدمات دولت در ۲ سال
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات اعلام کرد: پنجره ملی خدمات دولت هوشمند 
اکنون ۴۸ میلیون کاربر دارد و تاکنون ۵۰۰ میلیون بار از این بستر استفاده شده 
است. »عیسی زارع پور« در صفحه خود در شبکه اجتماعی ایرانی به شرح اقدامات 

این وزارتخانه پرداخت.
به گفته وی »پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند my.gov.ir« در اردیبهشت 
۱۴۰۱ راه اندازی شــد تا همه خدمات دولتی با یک بار احراز هویت از یک درگاه 

واحد به هموطنان ارائه شود.
وی تاکید کــرد: پنجره ملــی خدمات دولت هوشــمند تاکنــون ۴۸ میلیون 
کاربر احراز هویت شــده دارد، نیم میلیارد بار اســتفاده شــده و هزاران خدمت 
قابل دســترس اســت. وزیر ارتباطات افزود: یکی از الزامات هوشمندســازی، 
 متصل شــدن دســتگاه های اجرایی به یکدیگر و انجام اســتعلامات به صورت 

برخط است.
زارع پور با بیان اینکه در این دوره، انقلابی در اســتعلامات برخط حاصل شــد، 
خاطرنشان کرد: تعداد آن ها ســه برابر و میزان استفاده از آن ها با افزایش بیش از 
پنج برابری از ۱.۵ میلیارد تراکنش در سال ۹۹ به ۸.۵ میلیارد تراکنش در ۱۴۰۲ 

رسید.

اپل هم به جمع سازندگان موبایل تاشو پیوست
طبق گزارشها احتمالا اپل در اوایل ۲۰۲۶ میلادی یک موبایل تاشو معرفی کند 
که بزرگترین تغییر طراحی سخت افزاری محبوب ترین محصول این شرکت به 

حساب می آید.
تصمیم این شــرکت برای ارائه یک آیفون تاشــو احتمالا تقلیدی از شــرکت 
 سامســونگ اســت که پیــش از ایــن و در ســال ۲۰۱۹ میــلادی در بخش 
 موبایل های تاشو پیشرو شد و مشــتریان زیادی را با این تغییر طراحی به خود 

جذب کرد.
طبق گزارش ها به گفته ۲ منبع آگاه آیفون تاشــو مراحل ایده پردازی را پشت 
سر گذاشته است. این شــرکت با تهیه کنندگان قطعات در آسیا جهت ساخت 
 تجهیزات ارتباط برقرار کــرده و احتمالا محصولی با کــد داخلی V۶۸ در حال 

توسعه است.
پیش بینی می شود موبایل های تاشو با ویژگی های هوش مصنوعی بتوانند تقاضا 
برای دستگاه های اپل را افزایش دهند، آنهم در حالی که شرکت رقبای سرسختی 

مانند آنر وهواوی در چین و سامسونگ را در سطح جهانی دارد.

معاونت علمی ۲۰ هزار میلیــارد تومان از قانون جهش 
دانش بنیان بهره مند می شود

معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور گفت: این معاونت سال 
۱۴۰۳ بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان از منابع مالــی قانون جهش دانش بنیان 

بهره مند می شود.
به گزارش ایرنا، روح الله دهقانی فیروزآبادی در اولین رویداد ملی معرفی برنامه 
توسعه و حمایت از غزال های دانش بنیان در مرکز همایش های بین المللی صدا 
وسیما با اشاره به ۲۲ ماه ســکانداری خود در مجموعه معاونت علمی، این کار را 

بسیار سخت دانست.
وی با بیان اینکه در دهه های گذشــته دکتر واعظ زاده سنگ بنای اکوسیستم 
فناوری و دانش بنیان را در کشور نهاد و دکتر نسرین ســلطان خواه نیز در دوره 
شکل گیری معاونت علمی و تدوین قانون ارزشمند سال ۱۳۸۹، سکاندار معاونت 
علمی بود و در آن دوره زحمات بسیاری را متحمل شــد، تاکید کرد: زیست بوم 
فناوری کشور به طور حتم مدیون فردی است که ۹ سال تلاش کرد و آن شخص 

دکتر ستاری است.
دهقانــی فیروزآبــادی ادامــه داد: در دوره دکتــر ســتاری هزاران شــرکت 
دانش بنیــان و مجموعه فناور در کشــور راه اندازی و فعال شــد. معاون علمی، 
فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیــس جمهور همچنین گفت: بــا همه وجود 
 آرزو می کنم دولــت چهاردهــم موفق ترین دولت آینده باشــد تــا رنج مردم 

کاهش یابد.
وی ضمن تاکید بر کمــک و همراهی بــرای موفقیت دولــت چهاردهم اظهار 
امیدواری کرد که  در درجه نخســت معــاون علمی آینده جــوان و توانمند و از 
نگاه فناوری و علمی نیز از درک صحیح اقتصاد بنگاه ها برخوردار باشد. دهقانی 
فیروزآبادی افزود: ضمــن اینکه مدیر آینده حــوزه علم و فنــاوری نباید نگاه 
 سیاسی داشته باشــد و بتواند مدیران توانمندی از نسل آینده در معاونت علمی 

تربیت کند.
وی با بیان اینکه دستاورد ارزشمند قانون جهش تولید دانش بنیان مدیون دوستانی 
است که تلاش های بسیاری برای تصویب آن کشیدند تصریح کرد: معاونت علمی 
امســال بیش از ۲۰ هزار میلیارد تومان از منابع مالی این قانون بهره مند خواهد 
شد. دهقانی فیروزآبادی از بابت قصورهای معاونت علمی از همه عذرخواهی و از 

مدیران معاونت علمی بابت کارهای انجام شده قدردانی و تشکر کرد.

حمایت مرکز توسعه تجارت الکترونیکی از تحقق سلامت 
الکترونیکی 

تهران- ایرنا- رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با اشاره به چالش های فعالیت 
کسب و کارها در حوزه سلامت الکترونیکی، تصریح کرد: چالش های فعالیت کسب 
و کارها در حوزه ســلامت الکترونیکی با کمک خود آنها و تعامل با دستگاه های 

ذی ربط برطرف و بخشی در حال اقدام برای رفع موانع است.
به گزارش مرکز توسعه تجارت الکترونیکی )تتا(، »امین کلاهدوزان« در بازدید از 
شرکت های حوزه سلامت الکترونیکی گفت: گفت وگو با کسب و کارها در راستای 
تسهیل فرآیندها و رفع موانع باتوجه به تحقق شعار سال انجام می گیرد تا بتوانیم 
ضمن شناسایی موانع و نیازهای فعالین زیست بوم تجارت الکترونیکی، نسبت به 
رفع آن ها اقدام کنیم. وی در ادامه با اشاره به ضرورت تحقق سلامت الکترونیکی 
در کشور، افزود: سلامت الکترونیکی در راستای تسهیل امور مردم بوده و یکی از 

سیاست های مهم و راهبردی مرکز است.
رئیس مرکز توسعه تجارت الکترونیکی با اشاره به چالش های فعالیت کسب و کارها 
در حوزه سلامت الکترونیکی، تصریح کرد: چالش های فعالیت کسب و کارها در 
حوزه سلامت الکترونیکی با کمک خود آنها و تعامل با دستگاه های ذی ربط برطرف 

و بخشی در حال اقدام برای رفع موانع است.
وی در این بازدید، اظهار داشــت: سلامت مردم مســاله مهمی است، در نتیجه 
با حساسیت بسیار پیگیری می شــود. البته نباید این حساســیت مانع از ورود 

کسب وکارهای تجارت الکترونیکی به این حوزه شود.
کلاهدوزان با اشاره به توسعه فضای رقابتی، گفت: حمایت از توسعه فضای رقابتی 
در راســتای ارائه خدمات بهتر به مردم و بهبود فضای کسب و کار، ضروری است 
که اکنون در مرکز تتا به ویــژه در ارتباط با بازارهای نوظهور از جمله ســلامت 

الکترونیکی در حال انجام است.
وی در پایان با اشاره به مساله مهم فرهنگ ســازی بهره برداری مردم  از خدمات 
شرکت های تجارت الکترونیکی، تاکید کرد: فرهنگ سازی بهره برداری مردم  از 
خدمات شرکت های تجارت الکترونیکی یک وظیفه راهبردی است و اکنون انجام 
می شود، البته فرهنگ ســازی هم در جامعه و هم در حاکمیت یک برنامه ریزی 
مشخص و مدون و نیازمند همکاری دستگاه ها و البته فعالین این زیست بوم دارد.

اخبار

سازمان فضایی ایران برنامه های 
خود در سال ۱۴۰۳ را تشریح کرد 
که می توان به پرتاب ماهواره های 
کوثر، ظفر۲ و طلوع۳ توســط 
ماهواره بر خارجی و چند ماهواره 
داخلی با پرتابگرهای بومی اشاره کرد که مجموع پرتاب ۶ تا ۸ 

ماهواره برای سال جاری برنامه ریزی شده است.
»حسن سالاریه« رئیس سازمان فضایی ایران جزئیات 
برنامه فضایی کشــور در ســال ۱۴۰۳ را تشریح کرد. 
برگزاری مناقصه فاز دوم و تکمیل طراحی و ســاخت 
نمونه های کیفی منظومه باریک باند iot پروژه شــهید 
سلیمانی، تامین ماهواره آزمایشی با ساخت طراحی و 
ســاخت ماهواره های پژوهش ۴، ۵ و ۶، خرید تصاویر 
ماهواره های بومی بــا عقد قرارداد بــا منظومه میکرو 
ماهواره با دقت بهتر از ۳ متر که این مسائل توسط بخش 
خصوصی انجام می شود، بخشی از برنامه امسال سازمان 

فضایی ایران است.
در بخش دیگر شــرح پروژه های دولتی گنجانده شده 
است که از این بین می توان به تکمیل پروژه های جاری 
مانند نمونه دوم ماهواره پارس۱ و پیشــبرد پروژه های 
تعریف شده در سال ۱۴۰۲ اشاره کرد که ساخت و آغاز 

تست های زیرسیستمی ماهواره پارس۲، ساخت نمونه 
مهندسی ماهواره ناهید۳، تکمیل طراحی و آغاز ساخت 
نمونه مهندســی ماهواره پارس۳، تکمیــل طراحی و 
ساخت نمونه مهندسی محموله سار ۲۰ متری و ساخت 
نمونه مهندسی محموله ساز ۵۰ متری در بخشی از این 
برنامه ها قرار دارد. همچنین در بخش برنامه های توسعه 
کاربردهای فضایی می توان به اجرای تفاهمنامه با سازمان 
نقشــه برداری به منظور تولید و به روزرسانی نقشه های 
پوششی کشور، تفاهمنامه با وزارت جهاد کشاورزی برای 

در پایش محصولات گندم، جو، برنج و... است.
توســعه کاربردها و خدمات فضایی، واحد زمین پنجره 
واحد، همکاری در پــروژه ملی GNAF از طریق بخش 
خصوصی و سایر کاربردهای و سامانه های ارزش افزوده 
اشاره کرد. بخش دیگر مربوط به توسعه صنعت فضایی در 
بخش بین الملل است که قرارداد برای طراحی و ساخت 
نمونه های بعدی ماهواره سنجشی با دقت تصویربرداری 
بهتر از خیام، تامین ماهواره مخابراتی با همکاری بخش 
خصوصی، مذاکره جهت انعقاد قــرارداد انتقال دانش 
طراحی و ساخت ماهواره در کلاس هایی که توان داخلی 

آن فراهم نیست.
برنامه های بخش بومی را می توان به پرتاب دو ماهواره با 
پرتابگر ســیمرغ، پرتاب ماهواره بر سیمرغ بهینه، پرتاب 
ماهواره بر ذوالجناح، پرتاب دو ماهواره بر قائم ۱۰۰، پرتاب 
ماهواره پر فائبر ۱۰۵، پرتاب ماهــواره بر قاصد، طراحی 

ماهواره بر قائم ۱۲۰، پیشــبرد طراحی و ســاخت نمونه 
مهندسی پلوک انتقال مداری سامان ۲ پیشبرد طراحی، 

ساخت و تست های اولیه ماهواره بر سریر اشاره کرد.
پرتاب ماهواره های کوثر، ظفر۲ و توسعه صنعت پرتاب 
و مدارگذاری طلوع۳ توســط ماهواره بر خارجی جزو 
برنامه های بین المللی توسعه صنعت پرتاب و مدارگذاری 
قرار گرفته اســت. در بخش توســعه علوم و اکتشافات 
فضایی بین المللــی می توان به پیگیــری برنامه های 
اکتشافات فضایی )ماه( اشــاره کرد. در بخش بومی نیز 

طراحی و ساخت کپســول ۵۰۰ کیلوگرمی با قابلیت 
GNC، طراحی و ساخت کپسول ۱۵۰۰ کیلوگرمی با 
قابلیت GNC و طراحی و ساخت نمونه جرمی ماه نورد، 

ماه گرد و محموله اکتشافی ماه اشاره کرد.
ســازمان فضایی ایران امســال همچنین ایجاد سامانه 
رصد فضایی، پایگاه پرتاب، تکمیل ایستگاه های زمینی 
سلماس و چناران، طراحی و ســاخت ایستگاه دریایی 
مربوط به توســعه زیرســاخت های فضایی را در برنامه 

خود دارد.

سازمان فضایی ایران:

۸ ماهواره به فضا پرتاب می شود
News kasbokar@gmail.com

تهران - ایرنا - با حضور معاونان علمی و فناوری رئیس 
جمهور ضمن رونمایی از برنامه ملی توسعه و حمایت 
از غزال های دانش بنیان، ۱۲ غزال دانش بنیان معرفی 
و به اولین و ۱۰هزارمین شرکت دانش بنیان به شکل 

نمادین جایزه  اعطا شد.
به گزارش ایرنا، مراســم رونمایی از برنامه ملی توسعه 
و حمایت از غزال های دانش بنیان، معرفی ۱۲ شرکت 
غزال دانش بنیان و جشن ۱۰ هزارتایی شدن شرکت 
های دانش بنیان در مرکز همایش های بین المللی صدا 
وسیما با حضور معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان رئیس جمهور، نسرین سلطانخواه معاون علمی 
و فناوری دولت دهــم، مهدی غضنفری مدیر صندوق 
توسعه ملی و جمعی از فعالان حوزه دانش بنیان کشور 
برگزار شد. مفهوم غزال ها از سال ۱۹۸۱ ابداع شده و این 
مجموعه ها در واقع شرکت های بزرگ و حتی کوچک و 
متوسطی هستند که هنوز بالغ نشده اند اما رشد بسیار 

سریع را تجربه کرده اند.
در ایران نیز اخیرا و به همت معاونت توسعه شرکت های 
دانش بنیان و پس از چندین ماه کار مطالعاتی شرایطی 
برای شناســایی غزال های دانش بنیان ابداع و تعریف 
شده به طوریکه این مجموعه ها از یک سطحی بزرگتر 
هستند، ۲۰۰ نفر نیروی انسانی دارند و فروش سالیانه 
آنها ۲۰۰ میلیارد تومان اســت و در روند ۳ تا ۵ سال، 

روند خوبی را پشت سر نهاده اند.

در این مراســم ضمن رونمایی از برنامه ملی توســعه 
و حمایــت از غزال های دانش بنیــان، ۱۲ غزال دانش 
بنیان معرفی و به شکل نمادین به اولین و ۱۰ هزارمین 

شرکت دانش بنیان جایزه و لوح یادبود اعطا شد.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی 
در ابتدای این مراسم با بیان اینکه، تحولات زیست بوم 
دانش بنیان طی ســه دهه گذشته به سه دوره تقسیم 
می شود، افزود: دهه ۷۰ در واقع دهه توسعه گسترش 
آموزش عالی در کشور بود و دهه ۸۰ دهه پژوهش و در 
دهه ۹۰ نیز بســتر دانش بنیان ها در کشور فراهم شد 
و حاصل آن شکل گیری تعداد قابل توجهی از شرکت 

های دانش بنیان در کشور شد.
رضا اسدی فرد افزود: بعد از شکل گیری دانش بنیان 
ها نیاز بود که تاثیر اقتصادی این حوزه در بخش اقتصاد 
کشــور آن هم بر اســاس قانون جهــش دانش بنیان 
مشخص شود. وی گفت: از این رو رویکرد حمایتی ویژه 
در دو سال گذشته برای شکل گیری بیشتر مجموعه 
های دانش بنیان ها در کشــور ایجاد شــد و امشــب 

بزرگداشت ۱۰ هزارتایی شدن دانش بنیان ها است.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی 

همچنین با بیان اینکه تابستان گذشته یک دسته بندی 
جدید با مبنای اقتصادی در دسته بندی مجموعه های 
دانش بنیان ها انجام شد، افزود: شرکت های کوچکتر 
که فروش سالانه زیر پنج میلیارد باشند نوپا محسوب 
می شوند که اکنون ۶۷ درصد دانش بنیان ها را شکل 

می دهند.
وی گفت: دسته بعدی یا بخشی از کار آنها دانش بنیان 
ها است که ۲۴ درصد دانش بنیان ها را شکل می دهند 
که در دسته شرکت های نوآور جای گرفته اند. دسته 
سومی متشــکل از شــرکت های بزرگ دانش بنیان 

هستند که ۹ درصد دانش بنیان ها را شامل می شوند.
اســدی فرد افزود: اکنون ســهم دانش بنیــان ها در 
اقتصاد  کشــور ۲.۸ از جی دی پی است. معاون توسعه 
شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی همچنین با 
بیان اینکه هفته گذشــته ۱۰ هزارمین شرکت دانش 
بنیان ثبت شد، تصریح کرد: فروش کل دانش بنیان ها 

بر اساس اظهارنامه ۱۴۰۱ عدد ۶۳۳ همت بوده است.
اسدی فرد همچنین با بیان اینکه بخش عمده فروش 
شــرکت های غزال محصول دانش بنیان بوده است، 
افزود: از یکســال پیش برنامه ای را شروع کردیم که 

شــرکت هایی که از یک ابعادی بالاتر باشند به عنوان 
غزال های دانش بنیان شناخته می شوند. وی فروش 
کل حداقل ۲۰۰ میلیــارد تومان که ۲۵ درصد فروش 
آنها دانش بنیان باشد، برخورداری حداقل ۲۰۰ نیروی 
انسانی و همچنین داشــتن یک میلیون دلار صادرات 
را از شــرایط اصلی غزال شــدن مجموعه های فناور 

عنوان کرد.
معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی 
همچنین با بیان اینکه اکنون ۱.۷ دهم از کل شرکت 
های دانش بنیان از شرایط ورور به باشگاه های دانش 
بنیان برخوردارند، افزود: این مجموعه های فناور از ۴۹ 
درصد از سهم فروش کل و همچنین فروش محصولات 

دانش بنیان را دارا هستند.
اسدی فرد همچنین تاکیدکرد: غزال های دانش بنیان 
باید از شــرایط متوسط رشد ســالانه ۵۰ درصدی در 
پنج سال اخیر، اســتمرار فروش حداقل ۳۰ درصدی 
و افزایش رشد اشتعال ســالانه ۲۰ درصد در سه سال 
گذشته برخوردار باشند. وی با بیان اینکه در یک برنامه 
مسیر رشد ویژه ای برای هر یک از شرکت های دانش 
بنیان در مسیر غزال شدن با مشارکت خود شرکت ها 
در حال تدوین داریم، افزود: بر این اســاس یک برنامه 
حمایتی ویژه بــرای تحقق برنامه رشــد با همکاری 
نهادهای حمایتــی به صورت اختصاصــی طراحی و 

اجرایی می شود.

از ابتدای دولت سیزدهم تاکنون در شرکت ملی پست 
بیش از ۸۰۰ میلیون مرسوله و ۲ میلیون بسته حاوی 
کتب خریداری شــده از نمایشــگاه های کتاب تهران 
در سراسر ایران اســلامی در شــهر و روستا به دست 
هموطنان رسیده است. ســال های بسیاری است که 
روش های مختلفی برای حمایت از ســکوهای داخلی 
مانند ارائــه فضایی به صورت رایــگان، کاهش تعرفه 
مصرف دیتا و ارائه وام های پنج میلیارد تومانی در نظر 
گرفت اما مهم ترین آن را می تــوان آیین نامه حمایت 
از کسب و کارهای اینترنتی دانســت که حمایت ها و 
مشوق های مناســبی مانند معافیت مالیاتی برای آنها 

در نظر گرفته شد.
بنابر اعلام مسئولان با گذشت مدتی از محدودیت های 
ایجاد شــده در ســال ۱۴۰۱، روند طبیعی کســب و 

کارهــای اینترنتی دوبــاره در جریان قــرار گرفت به 
گونه ای که ترافیک شرکت ملی پست پس از چند ماه 
 از نظر جابه جایی نســب به شهریور ۱۴۰۱ افزایش پ

یدا کرد.
در این راستا اخیرا عیســی زارع پور- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات- در سلســله گزارشات اقدامات هزار 
روز خدمت دولت ســیزدهم در صفحه شخصی خود 
در یک شــبکه اجتماعی داخلی اظهار کرد: از ابتدای 
دولت تاکنون همکاران پرتلاشم در شرکت ملیّ پست 
بیش از ۸۰۰ میلیون مرسوله و دو میلیون بسته حاوی 
کتب خریداری شــده از نمایشــگاه های کتاب تهران 
را در سراسر ایران اسلامی در شــهر و روستا به دست 

هموطنان رســانده اند. همچنین ۱۱ میلیون خدمت 
احرازنشانی را انجام داده اند.

زارع پور همچنین گفت: از گذشته هموطنان می توانند 
شکایات خود از عملکرد شرکت ملیّ پست را باشماره 
تلفن ۱۹۳مطرح کنند. در این دوره، این سامانه ارتقاء 
یافته و برای مدیران هم یک سامانه نظارتی هوشمند 
برای ارزیابی برخط نحوه توزیع مرســولات پستی راه 

اندازی شد.
طی روزهای گذشته محمود لیائی- مدیرعامل شرکت 
ملی پســت- درباره مهم ترین اقدامات این شرکت در 
سه ســال گذشــته گفت: در حال حاضر حدود ۱۴۰ 
نقطه در کشور را با همکاری شرکت های دانش بنیان 

و بخش خصوصی توانســتیم به این صندوق ها مجهز 
کنیم. برنامه ریزی امســال ما ۱۰ هزار نقطه بود که به 
دلیل شرایط پیش آمده ممکن است دیرتر انجام شود و 
امیدواریم با انجام این کار بخشی از بار توزیع را به سوی 

صندوق های پستی هوشمند یا لاکرها ببریم.
لیائی با بیان اینکه استفاده از لاکرها کمک بسیاری به 
نیروی انسانی می کند و نیازی نیست که نامه رسان یا 
مأمور پســت تک به تک به گیرندگان مراجعه کنند، 
تصریح کرد: همچنین شهروندان هم مقید نیستند که 
در زمان و مکان خاصی برای تحویل مرسوله خود حضور 
داشته باشند. برنامه داشــتیم تعدادی از اپراتورهای 
خصوصی در ایــن زمینه همکاری کننــد که در حال 
حاضر یک شرکت موافقت کرده و توانستیم برای ایجاد 

و نصب ۱۰۰۰ صندوق پستی به توافق برسیم.

وزیــر ارتباطــات خطــاب بــه اپراتورهــای فیبــر 
نــوری تاکید کــرد: پــس از ایجاد پوشــش منتظر 
درخواســت مردم نمانیــد و حتی به عنــوان هدیه 
 دولــت منــازل مــردم را رایــگان بــه فیبرنــوری 

متصل کنید.
به گزارش ایسنا، افزایش ســرعت اینترنت به وسیله 
پروژه فیبرنوری منازل و کســب و کارها از جمله مهم 
ترین پروژه های ارتباطی دولت ســیزدهم محسوب 
می شــود که با تأکید مســئولان و دولتمردان طبق 
برنامه ریزی های انجام شــده تاکنون حدود ۸ میلیون 
خانوار تحت پوشــش این فناوری قــرار گرفته اند و تا 
آخر ســال جاری قرار اســت این عدد به ۱۴ میلیون 

خانوار برسد.
مهم تریــن ویژگی این فنــاوری، پهنای باند بســیار 
بالاتر آن در مقایســه بــا کابل های مســی معمولی 
اســت و داده های صوتــی و تصویری را بــه راحتی با 
پهنای باند بالا تا ۱۰ گیگابیت بــر ثانیه و بالاتر انتقال 
می دهد، به همین دلیل اســت که با گسترش فناوری 
و نیاز به اینترنت پر ســرعت، جایگزینــی کابل های 
 مســی قدیمی با فیبرنوری به یک ضــرورت تبدیل 

شده است.

براســاس اعلام رســمی در مدت سه ســال گذشته 
بیــش از ۱۰ برابر دولت قبل در شــهرها فیبرکشــی 
شــده و تعداد مشــترکین مبتنی بر فیبرنوری نیز از 
۲۸۰ هــزار در ابتدای دولت به نزدیــک به ۵۹۰ هزار 
تاکنون رســیده و دو برابر شده اســت. با برنامه ریزی 
گسترده ای که صورت گرفته از طریق ۱۰ اپراتورهای 
 ارتباطــی، هــم اکنون بیــش از ۳۰۰ تیم مشــغول 

به فعالیت هستند.
در این راستا اخیرا عیســی زارع پور- وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات - در ادامه جلســات هفتگی بررسی 
وضعیت ارتباطی اســتان ها با محســن افشــارچی، 
اســتاندار زنجان دیدار و گفت و گو کــرد و با تاکید بر 
اینکه پروژه فیبرنــوری منازل و کســب و کارها یک 
پروژه ملی و زیرســاختی برای توســعه آینده کشور 
محســوب می شــود گفت: بســیار خوشــحالیم که 
اجرای این پــروژه اکنون به قانــون و تکلیف درآمده 
اســت و این اطمینــان وجــود دارد که پــس از این 
 دولت نیز این پــروژه تا تکمیل و نهایی شــدن ادامه 

پیدا خواهد کرد.  
وی افزود: ما نیز پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
را تا آخرین روز دولت با جدیت دنبال خواهیم کردیم 

تا این پروژه در نقطه مطلوبی بــه وزیر و دولت بعدی 
تحویل دهیم.

زارع پور با اشاره به پیگیری های استاندار زنجان برای 
به سرانجام رســاندن پروژه فیبرنوری منازل و کسب 
و کارها گفت: متاســفانه هنوز برخی از اســتانداران 
اهمیت این پــروژه مهم را به خوبــی درک نکرده اند 
و خوشــحالیم که اســتاندار محترم زنجــان که خود 
از متخصــص حــوزه ارتباطــات و فنــاوی اطلاعات 
 محسوب می شود به طور جدی این پروژه را در استان 

دنبال می کنند.
وزیر ارتباطات با اشــاره بــه میزان پیشــرفت پروژه 
در استان و پوشــش مطلوب ایجاد شــده و البته آمار 
نامطلوب اتصال گفت: در حال حاضــر نزدیک به ۴۰ 
درصد شــهر تحت پوشش شــبکه فیبرنوری منازل 
و کســب و کارها قــرار گرفتــه اند و ضروری اســت 
 به مــوازات نهضت »پوشــش« به نهضــت »اتصال« 

نیز توجه شود.
وی افزود: باید شــرایطی ایجاد شــود که مردم نیز به 
اهمیت این پروژه پی ببرند و نســبت به آن حس پیدا 
کنند که این امر نیازمند آن اســت که در سطح استان 
یک عزمی ایجاد شــود و با همراهــی اپراتور مربوطه 

بازاریابی خانه به خانه و محله به محله آغاز شود. وزیر 
ارتباطات خطاب به اپراتورهای فیبرنوری تاکید کرد: 
پس از ایجاد پوشــش منتظر درخواست مردم نمانید 
و حتی به عنوان هدیه دولت منازل مردم را رایگان به 

فیبرنوری متصل کنید.
زارع پور روز یک شــنبه در جلســه هیئت دولت که 
به ریاســت محمد مخبر، سرپرســت نهاد ریاســت 
جمهــوری برگزار شــد؛ دربــاره آخریــن وضعیت 
پــروژه فیبرنــوری و جزئیــات آن توضیــح داد: کار 
بســیار خوبی که در ایــن دوره انجام شــد، یکی در 
زمینه ارتباطات ثابت یعنی پــروژه فیبرنوری منازل 
و کســب و کارها بود کــه یکی از یادگارهای شــهید 
جمهور بوده و اکنون در ۴۰ درصد شــهرهای کشور 
 اجرا شــده و ۴۰ درصــد خانوارهای شــهری به آن 

دسترسی دارند.
وی تأکید کرد: بر این اساس ما ســرعت را ۱۰۰ برابر 
نسبت به وضعیت فعلی افزایش می دهیم، اگرچه هنوز 
ملموس نیست چون در همه جا راه اندازی نشده است. 
این پروژه را در ۶۰۰ شهر  آغاز کردیم و در ۳۰۰ شهر 
کار تمام شــده و هم اکنون حــدود ۴۰۰ تیم در این 

شهرها در حال فعالیت هستند.

اعطا جایزه نمادین به دانش بنیان اول و ۱۰هزارم

۱۲ غزال دانش بنیان معرفی شدند

چند میلیون مرسوله پستی در دولت سیزدهم جابه جا شد؟

وزیر ارتباطات خطاب به اپراتورها:

منازل مردم را رایگان به فیبرنوری وصل کنید
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اصناف

رئيس اتحاديــه توليدكننــدگان و 
فروشندگان گل، وضعيت بازار گل در 
چند ماه گذشته را راكد خواند و بيان 
كرد: وضعيت اقتصادي مردم، تقابل با 
ماه محرم و افزايش حجم ضايعات گل 

به واسطه گرماي شديد از عوامل ركود بازار است. 
سيدجلال عجايبي در گفت وگو با »كسب وكار« درباره صادرات 
گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده و مي توان ادعا كرد 
صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات گرفته از عدم كمك 

دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 
وي گفت: صادرات گل و گياه به شــكل زميني و با وانت هاي 
بدون يخچال است كه اساسا اسم اين كار را نمي توان صادرات 
گذاشت. اين كار جز خرابكاري و از بين بردن نام صادرات چيز 

ديگري ندارد. 
ســيدجلال عجايبي درباره آخرين وضعيــت پايانه صادراتي 
گل و گياه توضيــح داد: پايانه صادراتــي گل و گياه در همان 
وضعيت قبلي خود است. براي به نتيجه رســاندن اين پايانه 
تلاش مي كنيم اما دستگاه هاي اداري پاسخگو نيستند. تاكنون 
با وزارت صنعــت، معدن و تجارت و وزارت جهاد كشــاورزي 

مذاكراتي داشتيم ولي هيچ كدام جوابگوي ما نبوده اند. 
وي ادامه داد: از يك ســال ونيم گذشــته به دنبال تسهيلاتي 
هســتيم كه از طرف معاون وزير تاييد شده اما هنوز به نتيجه 

نرسيده است. 
رئيس اتحاديه توليدكنندگان و فروشــندگان گل اضافه كرد: 
در حال حاضر بهترين فرصت را براي صــادرات گل و گياه به 
كشورهاي عربي و آسياي ميانه داريم ولي زيرساخت ها براي 

صادرات فراهم نشده است. 
عجايبي درباره وضعيت صــادرات گل و گيــاه تصريح كرد: 
صادرات گل و گياه شرايط مطلوبي ندارد چراكه با امكانات فعلي 

كسي نمي تواند گل و گياه صادر كند. 
وي با اشــاره به مهم ترين موانع براي صادرات گل و گياه ادامه 
داد: نبودن تمركز توليد از مهم ترين مشــكلات اســت. تمام 
مراحل توليد گل و گياه از توليد، توزيع، آماده سازي و صادرات 
بايد به صورت متمركز انجام شــود اما در شــرايط فعلي هيچ 
صادركننده اي با ريســك هاي بي مورد و نوسانات قيمت كه 

به دليل دلال بازي ايجاد مي شود امكان صادرات ندارد. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه با انتقاد از حضور واسطه ها در 

صادرات گل و گياه گفت: در اين شــرايط عده اي واسطه سود 
مي برند، توليدكنندگان متضرر مي شوند و عملا صادراتي هم 

وجود ندارد. 
عجايبي درباره نحــوه انجام صادرات گل و گيــاه عنوان كرد: 
 صادرات گل و گياه ما به صورت مرز به  مرز انجام مي شــود ما 
حدود 50 ميليون دلار است كه تمام اين محصولات گل و گياه 

آپارتماني و فضاي سبز هستند. 
به گفته وي صادرات گل و گياه كاملا زميني انجام مي شــود و 

هنوز صادرات هوايي به شكل درست راه اندازي نشده است. 
رئيس پايانه صادرات گل و گياه اضافه كرد: تمام اين موارد به 
زيرساخت ها برمي گردد ما در بخش هاي ديگر ازجمله سبزي 
و صيفي، ميوه و تره بار و خشــكبار با كمبود و ضعف در پايگاه 
صادراتي روبه رو هســتيم. رئيس اتحاديــه توليدكنندگان و 
فروشندگان گل افزود: بازار گل چهار فصل بوده و بسته به وضع 

اقتصادي خانوار، ايام جشن و عزا  عرضه و تقاضا نوسان دارد. 
عجايبي در ادامه گفت: بازار گل نيازمند سرمايه گذاري است. 
اين بازار به يارانه 3 ميليارد توماني نيــاز دارد كه اين يارانه در 
شمال كشــور و در پايانه ها بيهوده صرف مي شود. وي درباره 
برخي اظهارنظرها درباره پرداخت وام كلان از سوي وزارت جهاد 
به پايانه هاي گل و گيــاه، گفت: در اين خصوص اطلاع دقيقي 
ندارم اما بايد بگويم با توجه به اينكه از سال 84 مقرر شد دولت 
3 ميليارد و 600 ميليون تومان يارانه به بازار گل و گياه تهران 
اختصاص دهد اما تاكنون اين اتفاق رخ نداده و جالب اينكه در 
سال 92 حدود 40 ميليارد تومان تسهيلات به بازار گل و گياه 

مازندران تخصيص داده شده است. 
وي با اشــاره به اينكه روزانه دو تا ســه ميليون شاخه گل در 
كشور توليد مي شود و 60 درصد آن به عنوان ضايعات دورريز 
مي شــود، ادامه داد: تهران به عنوان بزرگ ترين توليد كننده و 

مصرف كننده گل در كشور به حساب مي آيد. 
او درباره صادرات گفت: صادرات گل به وضعيت ركود درآمده 
و مي توان ادعا كرد صادرات گل صورت نمي گيرد و اين نشات 
گرفته از عدم كمك دولت در ساخت و تجهيز پايانه گل است. 

عجايبي يادآور شــد: پايانه گل واقع در بزرگراه آزادگان است 
كه 80 درصد بنا ساخته شــده و قرار بود با يارانه پنج ميليارد 
توماني دولت كه به اتحاديه گل اختصاص داده شــده بود اين 

پايانه تجهيز شود. 
عجايبي در پاسخ به اين ســوال كه بيشترين حجم خريد گل 

مربوط به چه نوع گلي اســت، گفت: تمام مــردم با وضعيت 
اقتصادي متفاوت به دنبال خريد گل رز هستند. 

وي همچنين به ناگفته هايي از مشــكلات توليد در اين بخش 
اشاره كرد كه شايد دردودل  بســياري از توليدكنندگان گل و 
گياه در كشور باشــد. بي مهري هايي اعم از دور ريختن نيمي 
از محصــولات زيبايي كه توليد مي شــوند تا از دســت رفتن 
بازارهاي صادراتي كه مي تواند ارزآوري، اشتغال، افزايش توليد 
و بهره وري براي كشور داشته باشد. به گفته او دولت جديد كه با 

رويكردها و برنامه هايش اميد بسياري براي بهبود اوضاع به وجود 
آورده است، شايد سياست ها و حمايت هايش پاياني باشد براي 

سختي هايي كه آنان طي سال هاي گذشته متحمل شده اند. 
شوراي توليدكنندگان گل و گياه ايران نخستين تشكلي بود 
كه به عنوان بخش خصوصي به صنعــت گل و گياه ورود پيدا 
كرد و در سال 58 تاسيس شد. در ادامه تعاوني توليدكنندگان 
گل و گياه اســتان تهران در ســال 63 در كنار شــوراي ملي 
توليد كنندگان گل و گياه ايران كار خود را آغاز كرد.  در ادامه 

در سال 73 اتحاديه تعاوني هاي توليدكنندگان گل و گياه ايران 
متشكل از 13 تعاوني به جمع تشكل هاي بخش خصوصي در 
اين صنعت پيوست و در سال 77 نيز شركت پايا گل نيز متشكل 

از تمامي اعضا و تعاوني هاي بخش خصوصي تشكيل شد. 
وي با بيان اينكه فروشــندگان مي توانند 100 تا 200درصد 
بيشتر از قيمت خريد خودشــان، گل ها را بفروشند، افزود: در 
حال حاضر قانون مشخصي در رابطه با قيمت گل وجود ندارد 

و بازار نابسامان است. 

 اعتراض به صادرات گل به شكل زميني و با وانت هاي بدون يخچال 

 صنعت گل و گياه نيازمند يارانه 3ميليارد ي است

تمام ساعت هاي موجود در بازار تا يك سال گارانتي دارند و 
موارد شكستني جزو گارانتي به حساب نمي آيند. 

رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت با اعلام اين 
مطلب در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: در زمينه واردات 
ساعت، قاچاق نداريم زيرا سود گمركي واردات آن 4درصد 
است كه ظرف مدت 2 هفته تا يك ماه ترخيص و به دست بازرگان مي رسد. اگر كسي 
اقدام به قاچاق كند، بايد سرمايه بيشتري در نظر بگيرد. ضمن اينكه مدت زمان بيشتري 

تا رسيدن كالا زمان خواهد برد.
وي در رابطه با قيمت بالاي فروش ساعت  با برندهاي معروف گفت: اين ساعت ها بعد از 
ورود، در گمرك هزينه باربري، خدمات ارز روز قيمت گذاري شده در نهايت سود 8 تا 10 
درصدي را روي اين كالا اضافه مي كنند و به فروش مي رسانند. نوسان قيمت در اين نوع 
ساعت ها مربوط به تفاوت آنها در اصل و كپي است كه شايد خريدار متوجه اين موضوع 
نباشد. رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در ادامه گفت: ممنوعيت واردات 
ساعت ديواري و روميزي، قاچاق اين كالاها را بســيار افزايش داده است.  عبدالرحيم 
احمدي همچنين اظهار كرد: با توجه به اينكه از حدود يك ســال قبل ثبت سفارش 
ساعت روميزي و ساعت ديواري انجام نمي شــود، واردات اين كالاها به صورت قاچاق 
صورت مي گيرد. وي افزود: بارها اين موضوع را پيگيري و از مجمع امور صنفي اتاق اصناف 
درخواست كرديم به اين موضوع رسيدگي كنند و واردات آزاد شود اما دليل اين موضوع 

را حمايت از توليدات داخلي عنوان مي كنند. 
 رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ســاعت ادامه داد: اين در حالي است كه هيچ 
ساعت روميزي در داخل كشور توليد نمي شود و ساعت ديواري توليد داخل نيز بسيار كم 

است و اغلب وارداتي هستند. 

قاچاق باتري ساعت
احمدي در بخشي از سخنان خود در پاسخ به اين سوال كه آيا باتري ساعت نيز به صورت 
قاچاق وارد مي شود، گفت: اندازه باتري ساعت مچي كوچك است و با توجه به ممنوعيت 

واردات آن، به صورت قاچاق وارد مي شود. 
رئيس اتحاديه فروشــندگان و سازندگان ســاعت اضافه كرد: معمولا مسافران كه به 
كشور هاي ديگر سفر مي كنند اين باتري ها را به صورت قاچاق وارد مي كنند چون اندازه 
آن كوچك بوده و به راحتي قابل جابه جايي است. وي گفت: ساعت روميزي مورد استفاده 
بسياري از مردم است و همچنان از ساعت به صورت سنتي براي تنظيم انجام امور مختلف 
استفاده مي شود و علاقه مندان خاص خود را دارد.  احمدي با بيان اينكه هرچه زودتر بايد 
واردات ساعت روميزي، ساعت ديواري و باتري ساعت آزاد شود، گفت: قبل از ممنوعيت 
واردات، تعرفه گمركي ساعت هاي ديواري 80درصد و روميزي 60 درصد بوده است. 
رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت درباره  ساعت مچي و ميزان قاچاق آن 
نيز گفت: با توجه به آزاد  بودن واردات ســاعت مچي، قاچاق آن بسيار كم است و شايد 
حدود 10 درصد باشد چراكه تعرفه گمركي ساعت مچي 4درصد است.   پرويز پزشكي، 
نايب رئيس اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت نيز اظهار داشت: خريداران ساعت 
بايد با مراجعه به نمايندگي هاي قانوني براي خريد برند مورد نظر خود اقدام كنند.  وي 
پايين آمدن قدرت خريد مردم از يك سو و افزايش ماليات ها از سوي ديگر را از مشكلات 
چند سال اخير در بازار ساعت ايران دانســت و عنوان كرد: در 2 سال گذشته بسياري 
از واحدهاي ساعت فروشــي مغازه ها را تحويل داده اند به اين علت كه اين كار برايشان 
سودآور نيست. پزشكي افزود: حتي در اين مدت ما افت جواز هم داشته ايم، براي مثال در 
طول يك سال 30 جواز صادر و 25 جواز باطل شده است. وي در ادامه يادآور شد: چند 
سال پيش در خيابان جمهوري تهران حدود 30ساعت فروشي بود اما اكنون شايد 5-6 
ساعت فروشي بيشتر نباشد. نايب رئيس اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان با اشاره به 
اينكه هيچ شركت انحصاري در ايران در زمينه توليد ساعت فعاليت نمي كند، ادامه داد: 

در ايران يك شركت مي تواند محصولات چند نشان )برند( را وارد كند كه اين موضوع 
برگرفته از آن است كه توليدكنندگان بزرگ دنيا به صورت گروه توليدي عمل مي كنند. 

مشکلات دريافت جواز
علي رضاخانلو، خزانه دار اين اتحاديه نيز در گفت وگو با »كسب وكار« گفت: از مشكلات 
اين اتحاديه مي توان به مشكل دريافت جواز كسب اشاره كرد. اتحاديه در حال حاضر 
به كساني كه تقاضاي دريافت پروانه كسب دارند و مكان مورد نظرشان از 6 متر كمتر 
است، جواز نمی دهد. وي اظهار داشت: مشكلات ريشه اي و بزرگ در تمام اصناف وجود 
دارد كه بايد در سياست هاي كلان دولت لحاظ شده و تدبيري براي آنها انديشيده شود. 
رضاخانلــو ادامه داد: ســود تك فروشــي صنــف ما از 30ســال گذشــته تاكنون 
15 درصد بــوده اســت. در جايــي كــه هزينه هــا هــر روزه افزايــش مي يابد و 
مســائل و مشــكلاتي از قبيل ماليات، عوارض و گراني ها و همچنيــن افزايش نرخ 

 تورم وجــود دارد ايــن رقم براي فروشــندگان بســيار ناچيــز اســت و هزينه ها 
را هندل نمي كند. 

به گفته خزانه دار اتحاديه ساعت سازان و ساعت فروشان دارايي هم هيچ گونه گذشتي در 
رابطه با كسبه ندارد و هر سال اصناف بايد با مديران بزرگ دارايي براي افزايش ماليات 
جنگ داشته باشند. وي همچنين با اشاره به اينكه فروشندگان درباره خريد و فروش 
ساعت بايد به نكاتي پايبند باشند، گفت: اين قانون تجارت جهاني است كه فروشندگان 
بايد آيين مشــتري مداري را بدانند و آموزش ببينند تا بتوانند اين شــعار بين المللي 
»هميشه حق با مشتري است« را هضم و با آن درست برخورد كنند. يك زماني احتمال 
دارد 30يا40 درصد هم حق با فروشنده باشد. گاهي خريداران به حق خودشان قانع 
نيستند. به فرض مثال شخصي ساعتي را خريداري كرده و آن ساعت بر اثر سهل انگاري 
خريدار شكسته است، بعد انتظار دارد ساعت ديگري به او بدهند يا همان ساعت را رايگان 
تعمير كنند. در حالي كه عقلا و منطقا، وقتي مقصر صدمه ديدن يك كالا خريدار باشد 

آن كالا شامل گارانتي نمي شود اما مشتري زير بار نمي رود. ولي خيلي از مواقع حق با 
خريدار است. ما براي اينكه فروشندگان مجوز اتحاديه را دريافت كنند يك سري سوالات 
مكاسب داريم كه اين افراد بايد درس مكاسب را خوانده باشند و به حقوق شرعي و اخلاقي 
فروشنده و خريدار واقف باشند. فروشنده بايد به تمام مسائل فني ساعت اشراف داشته 

باشد تا اطلاعات غلط به خريدار ندهد. 
غلامحسن ادريس آبادي، بازرس اتحاديه هم اظهار داشــت: درخواست اتحاديه اين 
است كه هفته اي را به نام هفته زمان يا هفته ساعت در كشور نامگذاري كنيم تا در طول 
اين هفته تمام مردم راس ساعت و از روي اصول در محل كار خود حاضر شوند تا بدين 
وسيله شاهد افزايش بهره وري، كاهش هزينه ها و نظم بخشيدن به كارها باشيم. رئيس 
اتحاديه فروشندگان و سازندگان ساعت در پايان  گفت: به شكايات و اعتراضات رسيده به 
اتحاديه  برخورد مي كنيم و كساني كه اعتراضي دارند مي توانند با شماره 88594106 و 

88594107 تماس بگيرند تا رسيدگي شود.

 درخواست اتحاديه ساعت براي واردات ساعت روميزي، ديواري و باتري

 قاچاق ساعت نداريم
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کشاورزي

مديــركل دفتــر بهبــود كيفيــت، 
فــرآوري و توســعه بــازار آبزيــان 
ســازمان شــيلات گفــت: دربــاره 
اينكــه برخــي از مصرف كننــدگان 
محصــولات  بــالاي  قيمــت  از 
فرآوري شــده گله دارند، اضافه كرد: زماني كــه براي توليد 
محصولــي جديــد ســرمايه گذاري هايي شــود و روي اين 
محصــول اقداماتي صــورت بگيــرد، آن را محصــول داراي 
 ارزش افــزوده بالاتر مي گوينــد كه اين محصــولات قيمت 

بالاتري هم دارند. 
عيسي گلشاهي با اشاره به اينكه ما هر كيلوگرم قزل آلاي كامل 
را در بازار به قيمت ۱۳ تــا ۱۴ هزار تومان خريداري مي كنيم، 
اضافه كــرد: زمان پاك كــردن اين ماهي درصــدي از آن به 
 شكل سر، دم، استخوان و غيره دورريز مي شــود اما ما بدون 
در نظر گرفتن اين موضوع به نظرمــان مي آيد اگر اين ماهي 
فيله و به قيمت هر كيلوگرم ۱۹ هزار تومان عرضه شود خيلي 
گران است. وي افزود: در حالي كه اگر هزينه دستمزد، زماني كه 
براي پاك كردن ماهي صرف شده، دورريزهايي كه ديگر وجود 
ندارد و راحتي مصرف اين محصولات را در نظر بگيريم متوجه 
 مي شــويم كه محصولات مذكور خيلي هم مقــرون به صرفه 

هستند. 

تيلاپياسرانهمصرفآبزيانرادرايرانبالاميبرد
گلشاهي با بيان اينكه افزايش توليد محصولات فرآوري شده به 
كاهش قيمت تمام شده آنها كمك مي كند، اضافه كرد: موضوع 
بعدي در كنار تنوع محصول اين است كه بتوانيم ماهي را به عنوان 
يك محصول ذائقه پسند و اقتصادي در فرهنگ مردم جا بيندازيم. 
اگر اين اتفاق رخ دهد با توجه به اينكه سرعت رشد مصرف مان 
نسبت به ميانگين جهاني بالاتر است، به سرعت مي توانيم خود 
را به ميانگين هاي جهاني در زمينه مصرف آبزيان برسانيم. وي 
با بيان اينكه در اين راستا مي توان روي توليد محصولات داراي 
ارزش افزوده كار كــرد، ماهي ها را طعم دار كــرد و غيره، اظهار 
داشت: ايجاد تنوع گونه اي بيشتر و فراهم آوردن بستري كه مردم 
به راحتي بتوانند به انواع آبزياني كه برايشان قابل پسندتر است، 
دسترسي پيدا كنند از جمله اين موارد است. گلشاهي ادامه داد: به 
عنوان مثال ماهي تيلاپيا يكي از ماهي هايي است كه سبب شده 
سرانه مصرف آبزيان در كشور با سرعت بيشتري افزايش يابد و 

 ميزان توليد آن تا سال ۲۰۳۰ در جهان به حدود ۱۵ ميليون تن 
مي رسد.  وي با بيان اينكه كيفيت لاشــه اين ماهي به گونه اي 
است كه به راحتي مي تواند با مرغ كه خاصيت طعم پذيري بالايي 
دارد، رقابت كند، گفت: علاوه بر اين ماهي شانك كه حدودا از يك 
ماه و نيم پيش وارد بازار شــده تقريبا خصوصياتي مانند تيلاپيا 
دارد اما جزو گروه ماهيان دريايي آب شــور محسوب مي شود. 
گلشاهي، ميزان مصرف سرانه محصولات شــيلاتي در كشور 
را حدود 8/۵ كيلوگرم و نصف مقاديــر بين المللي اعلام كرد و 
 اظهار داشت: آمار بين المللي مصرف سرانه محصولات شيلاتي 
۱6/8 كيلوگرم اســت.  وی با بيان اينكه مقايســه عدد مصرف 
سرانه آبزيان در كشور با عدد ميانگين جهاني، مقياس درستي 
نيســت و براي اينكه بگوييم مردم ايران ماهي خور هســتند يا 
خير، اظهار داشت: مردم يك كشور به آن نوع پروتئين حيواني 
گرايش پيدا مي كنند كه در كشورشــان بيشتر توليد مي شود، 
به عنوان مثال ميزان مصرف ســرانه آبزيان در كشــوري مانند 
مالديو كه درآمد ســرانه بالايي ندارد، حدود ۱۲۰ كيلوگرم در 
 سال اســت چراكه ماده پروتئيني قابل دسترس در آنجا چيزي 

جز آبزي نيست. 

30درصدازپروتئينمصرفيبايدازآبزيانتامين
شود

گلشاهي با اشاره به تنوع توليد پروتئين حيواني در كشور افزود: 
در ايران گوشت قرمز و مرغ توليد مي شود، ضمن اينكه به خاطر 
ويژگي هاي اقليمي و جغرافيايي به ويژه در مناطق دور از ساحل، 
ذائقه مردم از گذشته هاي خيلي دور با دام و طيور آشناست. وي 
اضافه كرد: با تمام اين ويژگي هاي فرهنگي ما در حال حاضر 
به دنبال ترويج مصرف ماهي به عنوان غذاي ســالم در ميان 
مردم هستيم كه به اين شكل از هزينه هاي درماني و بهداشتي 
جلوگيري كنيم. گلشاهي افزود: طبق اعلام سازمان بهداشت 
جهاني، اگر كشوري مي خواهد سلامت  مردمش را حفظ كند، 
بايد ۳۰ درصد از مجموع پروتئين هــاي حيواني كه مردم آن 
كشــور دريافت مي كنند به آبزيان اختصاص داشته باشد. اين 
مقام مسئول در سازمان شيلات كشور اظهار داشت: در گذشته 
فرهنگ استفاده از آبزيان چندان ميان مردم رايج نشده بود و 
اين مساله به ويژه در استان هاي غيرساحلي بيشتر مشهود بود. 
وي اضافه كرد: اقداماتي كه در اين زمينه انجام شد، فعاليت هاي 
فرهنگي كه صورت گرفت و همكاري مطلوبي كه صدا و سيما 

 با ما در اين زمينه داشــت سبب شــد تا مردم به تدريج با اين 
محصولات آشنا شوند.

 گلشــاهي با بيان اينكه حدود ۴ تا ۵ سال قبل ما بايد به مردم 
مي گفتيم ماهي اين خواص را دارد و به دليل اين خواص غذايي 
براي سلامتي مفيد اســت بنابراين آن را مصرف كنيد، گفت: 
در حال حاضــر ديگر احتياجي به گفتن نيســت و اكثر مردم 

با خواص آبزيان آشنا هســتند. اين مقام مسئول در سازمان 
شــيلات كشــور افزود: زماني كه چنين اتفاقي رخ داد ما بايد 
محصولات متنوع در اختيار مردم قــرار مي داديم، چرا كه تا 
پيش از اين مســاله، هدف گذاري ما فقط اين بــود كه توليد 
را به حدي برســانيم كه پاســخگوي نياز مردم باشد و پس از 
آن رويكردمان به ســمت كيفي تر كــردن محصولات رفت. 

گلشــاهي با بيان اينكه امروزه بسته بندي و عرضه محصولات 
شــيلاتي در فروشگاه ها نســبت به گذشــته كاملا متفاوت 
است، گفت: تنوع محصولات نســبت به قبل بسيار زياد است 
و انواع سوخاري هاي ماهي، ســوخاري هاي ميگو، ميگوهاي 
 طعم دار شــده و انواع و اقسام محصولات بســته بندي شده را 

در بازار مشاهده مي كنيم. 

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توسعه بازار آبزيان سازمان شيلات

خريد فيله ماهي مقرون به صرفه است

محمود حجتي، وزير جهاد كشــاورزي در نامه اي به 
استانداران مرزي كشور با اشاره به اينكه مجوزي براي 
واردات ميوه به ويژه مركبات صادر نشده، بر جلوگيري 
از ورود غيرقانوني ميوه جات به كشور تاكيد كرده است. 
گشــت در مغازه هاي ميوه فروشي بيان گر اين واقعيت 
است كه انواع ميوه و خصوصا مركبات قاچاق به مردم عرضه مي شود و برخورد 
جدي با اين مساله صورت نمي گيرد. كارشناسان معتقدند پديده قاچاق ميوه 
يك كار تشكيلاتي و نيازمند سلسله اي از امكانات و تجهيزات است و نمي توان 

انتظار داشت با برخوردهاي مقطعي و بخشي به آن پايان داد. 

نامهوزيربهاستانداراندرگيرباميوهقاچاق
محمود حجتي طي نامه اي به استانداران مرزي كشور بر ضرورت افزايش نظارت 
و جلوگيري از ورود غيرقانوني مركبات به كشور تاكيد كرد. وزير جهاد كشاورزي 
در اين نامه خطاب به استانداران سيستان وبلوچستان، بوشهر، هرمزگان، ايلام، 
خوزستان و كردستان با تاكيد بر لزوم حمايت از باغداران، تصريح كرد: واردات 
بدون مجوز و غيرقانوني ميوه به لحاظ عدم نظارت بهداشتي و قرنطينه گياهي 
بر روي اين محصولات، موجب ورود و سرايت عوامل خسارتزا به باغ هاي كشور 
مي شود و نگراني بسياري براي بخش كشــاورزي به همراه دارد كه در بعضي 
از موارد مانند ســال هاي قبل، جبران آن با صــرف هزينه هاي گزاف نيز عملا 
غيرممكن خواهد بود. وزير جهاد كشاورزي در اين نامه خاطرنشان كرد: مركبات 
در سال جاري به اندازه كافي توليد شده است و نيازي به واردات وجود ندارد. 
حجتي از استانداران مرزي درخواست كرد تا به طور جدي از ورود محصولات 

كشاورزي بدون مجوز وزارت جهاد كشاورزي جلوگيري كنند. 

انواعنارنگيپاكستاني،درصدرمركباتقاچاق
مركبات قاچاق شامل برخي انواع نارنگي، پرتقال، ليموشيرين و گريپ فروت، 
عموما از كشور پاكستان به كشور وارد مي شود. عبدالمهدي بخشنده، معاون 
برنامه ريزي وزارت جهاد كشاورزي با بيان اينكه محموله هاي ميوه و مركبات 
قاچاق بيشتر از طريق سواحل استان سيستان وبلوچستان و هرمزگان و بوشهر 
به كشــور وارد مي شــود، گفت: هرگونه مركبات وارداتي در كشور به صورت 
قاچاق وارد شده است كه رســيدگي به اين موضوع از حوزه اختيارات وزارت 
جهاد كشاورزي خارج اســت. ما بارها اعلام كرديم كه واردات مركبات لطمه 
بزرگي به باغ داران ايراني است و با توجه به اينكه ازنظر توليد مشكلي نداشتيم 
و ســطح قيمت مركبات امســال متعادل بود، واردات به ضرر و زيان باغ داران 
منتهي مي شود. درخواســت هميشــگي ما از نهادهاي نظارتي و مسئول اين 
اســت كه در برخورد با پديده قاچاق ميوه جديت بيشــتري داشــته باشند 
 و اجازه ندهنــد منافع هموطنان زحمتكــش ما قرباني ســودجويي عده اي 

معدود شود. 

ارادهايبرايمبارزهباقاچاقميوهنيست
برخورد با مركبات قاچــاق و به طور كلي برخورد با ميوه قاچــاق فقط با اراده 
و قاطعيت نهادهــاي نظارتي ممكن اســت و با وضعيتي كه تاكنون شــاهد 
بوديم چنين اراده اي وجود ندارد. اســدالله جوانبخت، فعال بازار ميوه و تره بار 
مركزي تهران با بيان اين مطلب به »كســب وكار« گفت: چندي پيش شاهد 
حضور مســئولان اصناف در بازار مركزي ميوه و تره بار و قول مساعد آنها براي 
همكاري در جلوگيري از قاچاق ميوه بوديم اما واقعيت اين اســت كه برخورد 
با قاچاق ميوه به شدت وابسته به كار تشــكيلاتي و منسجم سازمان مبارزه با 

قاچاق كالاســت و نمي توان با اين پديده به صورت مقطعي و بخشــي مبارزه 
كرد. اين كارشــناس با بيان اينكه قاچاق مركبات با اين حجم نيازمند كشتي، 
وسايل نقليه و ادوات و تجهيزات زياد است، افزود: درنظر داشته باشيد چنين 
تشــكيلاتي كه از كشــتي تا كاميون را در اختيار دارد بدون انسجام و برنامه 
 حركت نمي كند و مانند قاچاق پوشــاك نيســت كه به صــورت جزيره اي و 

غيرمنسجم انجام شود. 

چرامغازهعرضهكنندگانميوهقاچاقپلمبنميشود؟
اين فعال اقتصادي با طرح اين پرسش كه چرا مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق از 
مغازه هايي كه مركبات قاچاق عرضه مي كنند بازخواست نمي كنند، گفت: در 
همه كالاهاي قاچاق شــاهد برخورد قاطع با هسته هاي عرضه و خرده فروشي 

 هستيم اما در موضوع ميوه تاكنون نديده ايم مغازه اي به دليل عرضه ميوه قاچاق 
پلمب شود. 

به گفته جوانبخت، مبارزه با قاچاق ميوه در مبادي مرزي به دليل ســاختاري 
كه در اســتان هاي مرزي شــكل گرفته و فقط به مســائل اجتماعي محدود 
نمي شــود، كار ســاده اي نيســت بنابراين لازم اســت مراكز عرضه ميوه در 
ســطح شــهر مورد بازرســي روزانه قرار گيرند و هر مغازه اي كه ميوه قاچاق 
عرضه كرد ضمن معدوم كردن فوري ميوه هــاي قاچاق واحد صنفي متخلف 
براي مدتي پلمب شــود. اين كارشــناس در پايان با بيان اينكــه ورود ميوه 
قاچاق غيــر از زيان هاي اقتصــادي براي ســلامتي جامعه نيــز مخاطرات 
 جدي ايجــاد مي كند، خواســتار توجــه بيشــتر نهادهاي نظارتــي به اين 

معضل قديمي شد. 

احتكار،عاملگرانيپرتقال
در پي افزايش قيمت پرتقال به كيلويي 7۰۰۰ تومان، وزارت جهاد كشاورزي 
علت گراني پرتقال را ذخيره كردن حدود 7۰۰ هزار تن در انبارهاي شــخصي 
برخي افراد عنوان و اعلام كــرد كه طبق قانون، برخورد بــا متخلفان نظارت 
بر توزيع در بــازار و قيمت از اختيارات وزارت صنعت، معدن و تجارت اســت. 
به گزارش ايسنا، ابوالقاسم حســن پور، مديركل دفتر ميوه هاي گرمسيري و 
نيمه گرمسيري وزارت جهاد كشاورزي، اظهار كرد: امسال يك ميليون و ۹۵۰ 
هزار تن پرتقال در كشور توليد شد و از نظر توليد هيچ مشكلي نداريم، چراكه 
همچنان برخي از انواع پرتقال جنوب مانند والنسيا هنوز روي درخت است و 
در انبارهاي شمال كشور و برخي انبارهاي شخصي افراد حدود 7۰۰ هزار تن 

پرتقال براي شب عيد ذخيره سازي شده است. 

گزارش »كسب وكار« از ورود غيرقانوني مركبات

قاچاق مرکبات يك کار تشكيلاتي است
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نماینــده ولی فقیــه در 
مازندران خواستار رعایت 
کیفی سازی در تجهیزات 
معلولان شد و گفت: کشف 
اســتعداد معلولین یکی از 

کارهای مهم بهزیستی باید باشد.
آیــت الله محمدباقــر محمدی لائینــی در دیدار 
مدیرکل و معاونین بهزیســتی استان مازندران به 
مناسبت هفته بهزیستی، اظهار کرد: وظیفه اخلاقی 
انسانی این است که یک انسان سالم به یک انسان 
دارای مشکل کمک کند، شکرانه بازوی توانا گرفتن 

دست ناتوان است.
وی با بیان اینکه بسیاری از معلولین استعدادهایی 
دارنــد و بایــد شــکوفا شــود، افــزود: معلولان 
هنرنمایی هایی انجــام می دهند که افراد ســالم 
نمی توانند انجامشان دهند، همین کشف استعداد 
معلولین و افراد دیگر یکی از کارهای مهم بهزیستی 

باید باشد.
عضو مجلس خبــرگان رهبری به ایجاد اشــتغال 

معلولان پرداخــت و گفت: تجهیــزات و تولیدات 
ایرانی کــه در اختیار معلولان قــرار می گیرد باید 

دارای کیفیت مطلوب باشد.
آیت الله لائینی با تاکید بر اینکه بهزیســتی و همه 
نهادهای دیگر باید دانش بنیان شوند این رویکرد به 
کشف استعدادها کمک می کند، خاطرنشان کرد: 
دانش بنیان شدن به ســاخت تجهیزات لازم برای 

معلولان کمک می کند.
وی بیان کرد: جامعــه هدف بهزیســتی بیش از 
ضایعــات بدنی، ضایعــات عاطفی دارنــد، از این 
رو کارکنــان شــما و شــخص مدیر شهرســتان 
نبایــد دچــار ســخت گیری شــود. برخــورد 
 مناســب و خدمات مطلــوب ضایعــات عاطفی 

را جبران می کند.
نماینده ولی فقیه در مازندران از مسئولان بهزیستی 
درخواست کرد برای ایجاد انگیزه، حامیان جامعه 

معلولان مورد تکریم قرار گیرند.
فریبا بریمانی مدیرکل بهزیستی استان  نیز در این 
دیدار با بیان اینکه شــعار هفته بهزیستی امسال 
" نهضت حســینی خدمت مردمی" است، گفت: 
۷۲هزار خانواده در اســتان مستمری دریافت می 

کننــد و در مجموع ۳۹۳ هزار نفر تحت پوشــش 
خدمات مستمر و غیر مستمر بهزیستی مازندران 
هستند و دو سال است که با همت دولت مردمی و 
حمایت مجلس شورای اسلامی و پیگیری رییس 
ســازمان بهزیستی کشور پشــت نوبت مستمری 

نداریم. 
مدیرکل بهزیســتی مازندران با اشــاره به اینکه 
بیش از ۸۰۰ موسسه، مرکز شــبانه روزی و روزانه 
با مجــوز و تحت نظارت بهزیســتی در سراســر 
استان در حال فعالیت می باشــند، افزود: در حال 
حاضر ۶۱هزار فرد دارای معلولیــت، ۱۷هزار زن 
سرپرســت خانوار، بیش از ۶۰۰ فرزند سازمان که 
۱۸۰ نفرشــان در مراکز نگهداری می شوند و باقی 
در بین خانواده هــای امدادبگیر بــا حکم قضایی 
 زندگی می کننــد از خدمات ســازمان بهره مند

 هستند.
وی ادامه داد: ۱۹مرکز نگهــداری کودکان و ۲۲۰ 

مرکز مشاوره خانواده در استان فعالیت دارند.
بریمانی یادآور شــد: ۱۹مرکز اورژانس اجتماعی 
در ۱۹شهرستان و هشت پایگاه خدمات اجتماعی 
داریم که بیشترین مســائل در این حوزه مربوط به 

مشکلات حاد خانوادگی می باشــد و با مداخلات 
موثر کارشناسان شاهد توفیقاتی بوده و هستیم.

این مسئول خاطرنشــان کرد: در طی بیش از ۲۰ 
سال اخیر ســازمان بهزیســتی در مقابله با اعتیاد 
اقدامــات اثرگذاری انجام داده کــه ما هم در حال 

ادامه مسیر هستیم.
وی با تاکید بر اینکه بهزیستی دو بازوی کمکی به نام 
مراکز غیردولتی و خیرین نیک اندیش دارد؛ اظهار 

داشت: بهزیستی استان با تلاش همکاران موفق به 
کسب رتبه برتر در جشنواره شــهید رجایی سال 
گذشته در دو محور عمومی و اختصاصی شده است.

بریمانی از تحت پوشش قرار گرفتن ۳۷هزار خانواده 
جدید در دولت ســیزدهم خبر داد و تصریح کرد: 
تجهیزات مورد نیاز افراد دارای معلولیت به  صورت 
رایگان در اختیارشــان قرار می گیرد و هیچ پشت 

نوبتی دریافت تجهیزات کمک توانبخشی نداریم.

نماینده ولی فقیه در مازندران تاکید کرد:

ضرورت کیفی سازی تجهیزات معلولان مازندران

تایید عملکرد شاراک در مجمع عمومی 
عادی سالیانه؛

 شازند جزو بهترین  شرکت های پتروشیمی
سید محسن موســوی: مجمع عمومی شرکت 
پتروشــیمی شــازند با حضور ۸۱.۵۴ درصدی 
سهامداران حقوقی و حقیقی روز جمعه ۲۹ تیر ماه 
در مرکز همایش های هتل المپیک تهران برگزار و 
عملکرد این شرکت در سال مالی ۱۴۰۲ مورد تایید 

سهامداران قرار گرفت.
به گــزارش روابط عمومــی و امور بیــن الملل 
پتروشیمی شازند، در این مجمع صورت  مالی سال 
۱۴۰۲ شاراک با سود بیش از هزار و هفتصد میلیارد 

تومانی به تصویب سهامداران رسید.
 در مجمع پتروشیمی شازند محســن ایران زاد 
مدیرعامل شــرکت پالایش تهران و نماینده این 
شرکت از سوی سهامداران به عنوان رئیس جلسه 
معرفی شد و گفت: سال ۱۴۰۲ سال سختی برای 
صنعت پتروشیمی بود و خوشــبختانه با وجود 
مشــکلات فراوان و افزایش هزینه های تحمیلی، 
مدیران شاراک موفق شدند سود هزار و هفتصد 
میلیارد تومانی محقق کنند. همچنین تایید صورت 
مالی بدون بند حسابرسی توسط حسابرس رسمی، 
نشان می دهد شاراک در حوزه مالی از شفافیت بر 

خوردار است.
وی افزود: شکســتن رکورد تولید در شازند جزء 
دستاوردهای این شرکت محســوب می شود و 
افزایش تولید و رفع مشکلات آن را در سال جاری 

دنبال خواهیم کرد.
مدیرعامل شــاراک اظهار داشــت: افزایش نرخ 
خوراک و سوخت، حقوق و دستمزد، هزینه های 
ســربار و مالیات و عوارض صادراتی باعث کاهش 

حاشیه سود خالص شرکت از ۱۲ به ۶ درصد شد.
 خلیلی نیا گفت: یکی از برنامه های شرکت برای 
کاهش وابستگی به نفتا که در سال ۱۴۰۲ انجام 
شد، توسعه و گســترش منابع خوراک و استفاده 
از خوراک بوتان شرکت پالایش نفت امام خمینی 
)ره( شازند به منظور دستیابی به افزایش راندمان و 
تولید محصولات با ارزش افزوده بالاتر مثل اتیلن و 
پروپیلن به میزان ۴۵۱ هزار تن در چرخه تولید بود.

 مدیرعامل شاراک افزود: دیگر برنامه شاراک برای 
کاهش وابستگی به نفتا، سازگار کردن خوراک های 
خریداری شده بوتان و مینی ریفاینری با سیستم ها 
و فرآیندهای کارخانه بوده و همچنین در نظر داریم 
خوراک گازی را هم در برنامه داشته باشیم که در 
این راستا افزایش امکان ذخیره خوراکی های گازی 
با در ســرویس قرار گرفتن مخازن کروی جدید 

انجام شده است.
 خلیلی نیا تصریح کــرد: درخصوص رفع گلوگاه 
خوراک اســتفاده از خوراک C۴ و سازگارسازی 
واحد الفین با خوراک هــای گازی همچون بوتان 
در راستای کاهش وابستگی به نفتا در دستور کار 

اجرایی قرار گرفت و امسال نیز دنبال می شود.

عملیات نصب تابلوهای  جدید 
هشــدار دهنــده و بازدارنده 
راهنمایی رانندگی در شــهر 

اندیشه اجرایی شد
زهرا قره باغی: در راســتای تمهیــد برنامه های 
مدیریت شهری با هدف ارتقاء ایمنی شهروندان و 
خودروهای عبوری عملیات نصب تابلوهای جدید 
هشدار دهنده و بازدارنده راهنمایی رانندگی در 

سطح شهر اندیشه اجرایی شد .
شهردار اندیشه با اعلام این خبر گفت : با توجه به 
اینکه یکی از اقدامات مهم مدیریت شهری ارتقاء 
سطح کیفی و کمی ایمنی وسایل نقلیه و موتوری 
در زمان عبور و مرور و آسایش شهروندان است لذا 
کارشناسان مجموعه سازمان حمل و نقل  عمومی 
شهرداری بروآردهای لازم را در این خصوص انجام 
تا نسبت به پیش بینی بودجه لازم و ارسال لایحه 
به شــورا اقدام گردد. بهروز کاویانی افزود : پس از 
تصویب لایحه مورد نظر در کوتاهترین زمان توسط 
اعضای محترم شورای اسلامی شهر و خرید تابلو 
های مورد نیاز ، عملیات نصب و تعویض تابلوهای 
جدید به جای تابلوهای فرسوده بعنوان گامی محکم 
در دستور کار همکاران قرار گرفت و خوشبختانه در 

سطح شهر این پروژه در حال اجرا می باشد.
شهردار اندیشه یادآور شــد : با اجرای این پروژه 
خوشــبختانه ضمن افزایش دیــد رانندگان به 
تابلوهای جدید که کارشناســان پلیس راهور بر 
آن نظارت داشتند شاهد چهره مناسب تری برای 
این تابلوها هستیم که ســهم بزرگی در کاهش 
تصادفات خواهد داشــت. بهروز کاویانی در ادامه 
افزود : امیدواریم شهروندان شریف بویژه رانندگان 
تلاشگر و متعهد شهر نیز با رعایت کامل قوانین 
راهنمایی و رانندگی باعث کاهش محســوس و 
در نتیجه افزایش آرامش و آســایش بیشتری در 

شهر باشند.

خبر

سید محسن موسوی: مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی با اشاره به نزدیک شدن سفرهای اربعین حسینی 
گفت: به منظور ارائه خدمات مطلوبتر به زوارالحسین ۴۰ کارگاه 
عمرانی از جمله لکه گیری و روکش آســفالت، خط کشی و... در 

سطح راه ها فعال هستند.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی، مهرداد جهانی با اشاره به نزدیک شدن سفرهای 
اربعین حسینی اظهار کرد: خدمات رســانی به زائران اباعبدالله 

الحسین در پنج بخش مختلف شامل اقدامات راهداری، مدیریت 
حمل و نقل مسافرین، اجرای طرح های کنترلی، تمهیدات پدافند 

غیرعامل و فعالیت های فرهنگی برنامه ریزی شده است.
وی با اشاره به مسیرهای منتهی به اربعین در حوزه راه های استان 
افزود: ۱۳ محور در استان شامل آزادراه و جاده قدیم ساوه-تهران 
و ساوه-همدان و ساوه-سلفچگان، اراک-سلفچگان و بالعکس، 
اراک-توره-ملایر، خمین-الیگودرز و... در کریدور اصلی مسیر 
اربعین هستند. مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان 
مرکزی با اشاره با اقدامات انجام شــده در محورهای اصلی در 
اســتان بیان کرد: به منظور ارائه خدمات مطلــوب تر به زائران 
اربعینی حسینی و کاربران جاده ای، ۴۰ کارگاه عمرانی از جمله 
لکه گیری و روکش آسفالت، خط کشــی، رفع نقاط پرتگاهی، 
نصب نیوجرسی و گاردریل، نصب تابلو و علائم و...در سطح راه ها 
فعال هستند. جهانی همچنین در خصوص اقدامات برنامه ریزی 
شده برای مدیریت حمل و نقل مســافرین با استفاده از ناوگان 
عمومی خاطرنشان کرد: در این راستا تمهیدات لازم برای اعزام 
و بازگشت زائران با استفاده از ظرفیت ناوگان مسافری اندیشیده 

شده است.

وی با بیان اینکه برای جابجایی زائران در ایام اربعین اســتفاده 
از تمامی ظرفیت ناوگان اتوبوسی پیش بینی شده است، اضافه 
کرد: تمام ظرفیت های این ناوگان در آماده باش کامل هستند 
و در صورت نیاز از آنها استفاده می شود اما به دلیل جلوگیری از 
بروز مشکل برای مسافران اعزامی به سایر نقاط کشور، بخشی از 
ظرفیت ناوگان با نظارت این اداره کل به آنها تعلق خواهد گرفت و 
در صورتی که تخلفی در این خصوص از سوی شرکت های حمل 

و نقل صورت بگیرد طبق مقررات با آنها برخورد خواهد شد.
مدیرکل راهــداری و حمــل و نقل جاده ای اســتان مرکزی با 
بیان اینکه ارائه خدمات رفاهی مطلــوب به کاربران جاده ای در 
ســفرهای اربعین جزو اولویت های مهم این اداره کل است و در 
دســتور کار قرار دارد، ادامه داد: اجرای طرح های کنترلی یکی 
دیگر از بخش هایی است که در این ایام توسط ۵۴ اکیپ به طور 
جدی پیگیری خواهد شد که شامل نظارت بر فعالیت مجتمع 
های خدمات رفاهی بین راهی و شرکت های مسافربری و نظارت 
بر فعالیت رانندگان، مدیریت شبانه روزی ترافیکی توسط مرکز 

مدیریت راه ها و... می شود.
جهانی یادآور شد: به منظور خدمات رسانی به اسکان زائران در 

شــرایط اضطرار نیز ۳۵ راهدارخانه استان آمادگی لازم را برای 
ایفای نقش دارند؛ همچنین راهکارهای لازم برای تأمین سوخت 
ذخیره بر اساس مصوبات کمیته حمل و نقل سوخت ستاد اربعین 
استان باهم افزایی دستگاه های عضو و همچنین تأمین ناوگان 

ذخیره اندیشیده است.
وی خاطرنشــان کرد: یکی از اقداماتی که طی سال های اخیر 
توسط این اداره کل در راستای خدمات رسانی به زائران صورت 
گرفته اعزام حدود ۷۰ نفر از کارکنان به پایانه مرزی مهران بوده 
است که این اقدام امســال نیز تکرار خواهد شد تا از نظر نیروی 
انســانی برای خدمت به زوار اعزامی از استان مرکزی کمبودی 

احساس نشود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی با اشاره به 
فعالیت های فرهنگی نیز گفت: به منظور استقبال از زائران پویش 
راه نجات نیز طی روال سال های اخیر در مسیرهای منتهی به 
اربعین برگزار خواهد شد که در این پویش برنامه هایی از جمله 
تعزیه خوانی، اجرای تواشــیح و مدیحه ســرایی، تبیین مسائل 
فرهنگی و مناسبتی با محوریت حماسه عاشورا و... تدارک دیده 

شده است.

ایلام- مدیرکل تبلیغات اسلامی استان ایلام، از برگزاری دوره 
آموزشی موکب داری و آداب موکب داری بر بستر فضای مجازی 
خبر داد و افزود: موکب داران با توجه به ارتباط مستقیمی که با 
زائرین دارند، از نظر شیوه ارتباط باید نکاتی را مدنظر قرار دهند، 
همچنان که در این زمینه کمافی السابق با رعایت اصول پذیرایی 
از زائرین حضرت اباعبدالله الحسین )ع( به استقبال رویداد بزرگ 

اربعین می روند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی اســتان ایلام گفت: همایش موکب 

داران اربعین در ایلام برگزار می شود.

حجت الاســلام علی رحیمی مدیرکل تبلیغات اسلامی استان 
ایلام ظهر سه شــنبه در جلســه هماهنگی برگزاری همایش 
موکب داران اربعین که با همکاری ستاد بازسازی عتبات عالیات 
برگزار می شود گفت: همایش موکب داران اربعین هرسال و در 
آستانه ایام منتهی به اربعین در مرکز اســتان برگزار می شود، 
در این همایــش موضوعاتی از قبیل آســیب های موکب داری 
 دولتی، آداب موکب داری و موضوعات دیگر مورد بررســی قرار 

خواهد گرفت.
مدیــرکل تبلیغــات اســلامی اســتان ایــلام، از برگــزاری 

دوره آموزشــی موکــب داری و آداب موکــب داری بر بســتر 
فضای مجــازی خبــر داد و افزود: موکــب داران بــا توجه به 
ارتباط مســتقیمی که با زائریــن دارند، از نظر شــیوه ارتباط 
باید نکاتی را مدنظر قــرار دهند، همچنان کــه در این زمینه 
کمافی الســابق با رعایت اصــول پذیرایــی از زائرین حضرت 
 اباعبــدالله الحســین )ع( به اســتقبال رویداد بــزرگ اربعین 

می روند.
این همایش روز سه شنبه ۹ مرداد ماه با حضور موکبداران استان 

ایلام برگزار می شود.

مدیرکل امور مالیاتی استان سمنان طی اطلاعیه ای از سازمان امور 
مالیاتی کشور الزام به تسلیم اظهارنامه صاحبان مشاغلی که فرم مالیات 
مقطوع موضوع تبصره ماده )۱۰۰( قانون مالیات های مستقیم برای آنها 
تا تاریخ ۱۰ مردادماه ۱۴۰۳ جهت تعیین وضعیت مالیاتی سال ۱۴۰۲ 

در سامانه my.tax.gov.ir بارگذاری نشودخبر داد .
دکتر حسین پور اعلام کرد : در خصوص مشمولان تبصره ماده ۱۰۰ 
قانون مالیات های مستقیم، اظهار داشت: طبق دستورالعمل سازمان، 
سقف فروش مشمولان تبصره ماده ۱۰۰ برای پرونده های اشتراکی ۳۶ 

میلیارد تومان و پرونده های عادی ۱۸ میلیارد تومان است. دکتر حسین 
پور اظهار داشت : در رابطه با افرادی که مشمول تبصره ۱۰۰ نباشند، 
بیان کرد: چنانچه فروش اشخاص مذکور بالاتر از ۱۸ میلیارد تومان 
)برای حساب های مشارکتی بالاتر از ۳۶ میلیارد تومان( است، اظهارنامه 
پیش فرض بر اساس اطلاعات فروش و درآمد خالص ابرازی و اطلاعات 
مندرج درپایگاه اطلاعاتی سازمان تهیه شده و از طریق درگاه خدمات 

الکترونیکی سازمان در اختیار مودیان قرار می گیرد.
ایشــان در خصوص نحوه بارگذاری اطلاعات مشمولان تبصره ماده 

۱۰۰ در سامانه، بیان کرد: به صورت مرحله به مرحله اطلاعات افراد 
در حال بارگذاری اســت و این افراد می تواننــد در صورت بارگذاری 
اطلاعات تا ۱۰ مردادماه سال جاری، نســبت به تکمیل فرم و نحوه 
پرداخت مالیات اقدام کنند. وی افزود: چنانچه فرم تبصره ماده ۱۰۰ 
برای برخی از مودیان بارگذاری نشــد، این مودیان تــا ۱۵ مردادماه 
۱۴۰۳ فرصت دارندبــه ســراغ اظهارنامه پیش فرض و یا تســلیم 
اظهارنامه بروند؛ البته ممکن اســت بارگذاری اطلاعات برای برخی 
مودیان که تصور می کنند مشــمول این تبصره هستند، انجام نشود 

که این افراد می تواننــد از طریق مجامع حرفه ای خــود این موارد را 
پیگیری کنند. ایشــان  در پایان با بیان اینکه سازمان در تلاش است 
تا مودیان از تبصــره ماده ۱۰۰ برای پرداخت مالیات خود اســتفاده 
کنند، گفت: با توجه بــه اینکه تکمیل فرم تبصره مــاده ۱۰۰ برای 
مشمولان تبصره مذکور براســاس اطلاعات در اختیار سازمان امور 
مالیاتی در نظر گرفته می شــود، در صورتی که مودیان اقدامی برای 
 تأیید یا رد آن انجام ندهند، این اظهارنامه برای آنها قطعی محسوب 

خواهد شد

ایلام- مدیرکل بیمه ســلامت اســتان ایــلام همچنین به هم 
اســتانی های عزیز توصیه کرد: از اصرار به پزشک جهت تجویز 

داروهای غیر منطقی و القایی خودداری نمایند.
مدیرکل بیمه سلامت استان ایلام گفت: شهروندان ایلامی در 

میزان مصرف داروی تجویز شده رتبه اول را در کشور دارند.
دکتر نورالدین رحیمی اظهار داشــت: براساس تجزیه و تحلیل 
داده ها های نســخ دارویی کشــور در سامانه نســخه نویسی 

الکترونیک، متوسط نمونه اقلام دارویی در کشور ۷/۳ قلم دارو 
و در سطح دنیا ۲/۱ می باشــد، در صورتی که این اقلام در نسخ 
مربوط به استان ایلام ۱/۵ قلم در سال گذشته )۱۴۰۲( بوده است 

که نسبت به سایر استان های کشور در سطح بالایی می باشد.
وی افزود: ضرورت دارد جامعه پزشــکی استان، نظام پزشکی، 
دانشگاه علوم پزشــکی و ســازمانهای بیمه گر و… نسبت به 
آموزش و فرهنگ ســازی اقدام، تا تجویز دارو، و پاراکلینیک ها 

براساس راهنمایی های بالینی و مطابق روز دنیا شود. مدیرکل 
بیمه سلامت اســتان ایلام همچنین به هم اســتانی های عزیز 
توصیه کرد: از اصرار به پزشک جهت تجویز داروهای غیر منطقی 

و القایی خودداری نمایند.
دکتر رحیمی تأکید کــرد: اداره کل بیمه ســلامت در تامین 
منابع مالی و پوشش هزینه های درمانی بیمه شدگان هیچ گونه 

محدودیتی ندارد.

سمنان . مهران عاشوری:وحید صداقت اظهار کرد: در یک سال 
گذشته این آشکارسازی ها از طریق نصب تابلو ، علائم و تجهیزات 

ایمنی انجام شده است.
��وی با بیان اینکه فرآیند اصلاح و رفع خطر از نقاط پرحادثه، معمولا 
در دو مرحله انجام می شود ادامه داد: در مرحله نخست برای کوتاه مدت، 
عملیات آشکارسازی این نقاط با هدف کاهش خطرات احتمالی صورت 
می گیرد. وی آشکارسازی نقاط حادثه خیز را راهکار کوتاه مدت ارزیابی 
و تصریح کرد: در گام دوم با انجام زیرسازی های لازم به طور اساسی 

نسبت به رفع خطر از نقاط حادثه خیز اقدام می شود.
��معاون راهــداری اداره کل با بیــان اینکه انجــام فرآیند 

آشکارسازی نقاط حادثه خیز به کاهش تصادفات کمک شایانی 
می کند افزود: با اصلاح اساسی و بنیادی نقاط پرحادثه نیز قاعدتا 

خطر از این نقاط رفع می شود.
��وی با اشاره به بررسی نقاط حادثه خیز استان و جمع آوری 
داده ها و اطلاعات مورد نیاز آنها، طی یک بازه زمانی ســه ساله 
و از ســال ۱۳۹۹ تا ۱۴۰۱ گفت: به دنبال شناســایی ۶۶ نقطه 
حادثه خیز در راه های اســتان و اعلام آن به اداره کل راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان، برای اصلاح اساسی این نقاط در 
یک بازه زمانی سه ساله و از ۱۴۰۱ تا ۱۴۰۳ برنامه ریزی شد که 
تاکنون بخش عمده این نقاط با تلاش همکاران  اصلاح شده اند.

��صداقت در ادامه گفت : شناسایی و انتخاب نقاط حادثه خیز 
بر مبنای سوابق ســوانح جاده ای، بررســی های کارشناسانه و 
جمع آوری ، بررسی و تحلیل داده های آماری طی یک بازه زمانی 

مشخص و بر اساس رویکردهای علمی روز دنیا انجام می شود.
��معاون راهداری اداره کل راهــداری و حمل و نقل جاده ای 
استان سمنان از انجام گشت های این اداره کل با هدف مقابله با 
سرقت تابلوها خبر داد و اظهار کرد: با توجه به افزایش سرقت ها 
طی یکی دو سال اخیر، برنامه جابه جایی تابلوهای کامپوزیتی با 
تابلوهای فلزی در دستور کار اداره کل راهداری قرار گرفته است.

��صداقت در پایان گفت :سامانه تلفنی ۱۴۱ نیز به طور شبانه 
روز آماده دریافت پیشنهادات و نقطه نظرات عموم مردم  خصوصا 

کاربران جاده ای است.

استان ها
News kasbokar@gmail.com

راههایاستانمرکزیآمادهاستقبالاززوارالحسینمیشود

مدیرکلتبلیغاتاسلامیاستانایلامخبرداد:همایشموکبداراناربعیندرایلامبرگزارمیشود

روابطعمومیادارهکلامورمالیاتیاستانسمنان:بارگذاریمرحلهایاطلاعاتمشمولانتبصرهماده100ق.م.م

مدیرکلبیمهسلامتاستانایلامخبرداد:ایلامرتبهاولمصرفدارودرکشور

ایمنسازیوآشکارسازی50درصدنقاطحادثهخیزاستانسمنان
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 کسب و کار

عكس برتر 
سال 2009 

با موضوع 
شادی در 

فقر 

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي 
khabar@ kasbokarnews. ir  صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

شارژ تلفن همراه با نور داخلی منزل
محققان مركز تحقيقات مايكروســافت 
چين، نمونه اوليه سيســتمی را طراحی 
كردند كه امكان شارژ بی سيم تلفن همراه 
با اســتفاده از نور داخلی منزل را فراهم 
می كند. به گزارش ايسنا، در اين سيستم 
كاربر تلفن همراه خــود را روی ميز قرار 
می دهد و سيســتم AutoCharge به 
صورت خودكار با اســتفاده از پرتوهای نور اقدام به شــارژ باتری دستگاه 
می كند. سيســتم AutoCharge با اســتفاده از يک دوربين و نرم افزار 
تشخيص اشــياء به طور مداوم اقدام به اســكن روی ميز برای شناسايی 
اجسامی به شــكل تلفن همراه می كند. با تشخيص وجود يک دستگاه در 
كمتر از يک ثانيه پرتوهای نور به سمت تلفن همراه تابانده می شود؛ دوربين 
و نور قابل چرخش هستند تا هدف از زوايای مختلف مورد تابش قرار بگيرد.

 پنل های فتوولتائيک بر روی تلفن همراه اقدام به توليد برق با استفاده از نور 
دريافتی كرده و باتری دستگاه را شارژ می كنند.

سرنخ های جديد از ماهيت ماده تاريك ميكروبی
يكی از كشفيات اخير زيست شناسی مدرن اين بود كه بدن انسان حاوی 
10 برابر سلول های باكتريايی بيشــتری در مقايسه با سلول های معمولی  
است اما ماهيت بخش اعظم اين باكتری ها هنوز برای دانشمندان معماست.

به گزارش ايسنا، تكثير تقريبا نيمی از اين ســلول های باكتريايی كه در 
بدن انسان زندگی می كنند، برای دانشــمندان فرآيندی دشوار است و به 
همين دليل است كه اين گروه باكتريايی »ماده تاريک ميكروبی« ناميده  
شده است. با اين حال جامعه علمی همواره به دنبال كسب آگاهی بيشتر 
از ماهيت اين باكتری ها بــوده  چون چنين مولفه هايــی احتمالا در بروز 

بيماری های ناتوان كننده و مزمن ايفای نقش می كنند.
يک گروه از اين باكتری ها كه دهه هاســت از تيــررس مطالعات محققان 
فرار كرده، Candidate Phylum TM7 نام دارد و تصور می شود عامل بروز 
بيماری های التهابی مخاطی باشد. اين بيماری در ميان افراد مبتلا به نوعی 

پريودنتيت يا عفونت لثه ها شايع است.
دانشمندان مدرسه دندانپزشكی دانشگاه كاليفرنيا در لس آنجلس و مدرسه 
دندانپزشكی دانشگاه واشنگتن ديدگاه های جديدی درباره مقاومت TM7به 
مطالعات علمی و نقش آن در پيشرفت التهاب لثه ها و بيماری های ديگر 

ارائه داده اند.

توليد ماده شيميايی برای ايجاد حس سيری
محققان انگليســی ماده شيميايی توليد 
كرده اند كه درصورت افزودن به غذا، حس 

سير شدن در فرد ايجاد می كند.
به گزارش ايســنا، اين ماده شــيميايی 
از طريــق مهــار قــدرت پروپانــوات 
)proprionate( عمل می كند؛ پروپانوات 
از طريق شكستن فيبر در روده توليد شده 

و به صورت طبيعی باعث ايجاد حس سيری می شود.
محققان دانشگاه گلاســكو به دنبال يافتن راهی برای انتقال پروپانوات به 
روده بزرگ بودند كه باعث آزادســازی هورمون های كنترل كننده اشتها 
می شود.امكان اضافه كردن پروپانوات به غذا وجود ندارد، چراكه به سرعت 
جذب روده می شود؛ به جای اين روش محققان آن را به يک كربوهيدرات 

طبيعی موجود در گياهان موسوم به اينولين متصل كردند.
از اين طريق پروپانوات پيش از اينكه از طريق باكتری های روده از اينولين 
جدا شود، به راحتی وارد سيستم گوارش می شود. اين ماده شيميايی يک 
پودر محلول است كه مزه نسبتا بدی دارد اما محققان دانشگاه گلاسكو در 
تلاش هستند تا اين ماده را به نان يا با مخلوط ميوه ها تركيب كنند؛ برای 

اثربخشی بيشتر، اين ماده بايد به صورت منظم مصرف شود.
آزمايشات اوليه نشان می دهد كه اين ماده شيميايی به كاهش ميزان غذا 

خوردن افراد و درنتيجه كاهش وزن كمک می كند.

لامپ هوشمند مقلد حركات خورشيد
طراحــان آمريكايی لامپ هوشــمندی 
طراحی كرده انــد كه با تقليــد حركات 
خورشيد در طول روز، نور و درخشندگی 
متفاوتی در محيط منزل يا محل كار ايجاد 
می كند. به گزارش ايسنا، هيچ وسيله ای 
نمی تواند جايگزين حس قرار گرفتن در 
زير پرتوهای نور خورشيد شود اما محققان 

با الگوبرداری از حركات خورشيد، لامپ هوشمندی را طراحی كردند.
رنگ و درخشــندگی نور خورشــيد در طول روز با چرخش زمين تغيير 
می كند؛ لامپ ال ای دی Sunn Light با تقليد حركات خورشيد و تغيير 

ميزان درخشندگی، ريتم طبيعی خورشيد را تقليد می كند.
اين لامپ در دو ســايز كوچک 6 و 48 ســانتی متری حاوی 240 لامپ 
ال ای دی با خروجی 3300 لومن و لامپ بزرگ 60 ســانتی متری حاوی 

330لامپ ال ای دی با خروجی 5500 لومن طراحی شده است.
عملكرد لامپ هوشــمند از طريق بلوتوث و با برنامه  نرم افزاری مخصوص 
تلفن همراه قابل كنترل است؛ لامپ با تشخيص طول و عرض جغرافيايی 

ريتم طبيعی خورشيد در هر منطقه را تقليد می كند.

ابتکار

فراسو

آن سوي مرز

خلاقيت

آيا تا كنون در مصاحبه شغلی شركت كرده ايد؟ فرض كنيد پس از درخواست و فرستادن 
مدارک لازم برای شغل دلخواه تان به مصاحبه دعوت شــده ايد. آيا آمادگی كافی و 
مهارت های لازم  برای انجام اين مصاحبه را داريد؟ در اينجا نمونه هايي از سوالاتي كه 
در يک مصاحبه حضوري پرسيده مي  شوند را آورده ايم. پاسخ به اين سوالات يكي از 

مهمترين اصولي است كه در استخدام يک كارمند مي  تواند بسيار موثر واقع گردد.

  دلیل تان برای تقاضای این شغل چیست؟
منظور اين سوال اين است كه آيا شــما خود را مناسب اين شغل می دانيد؟ توجه 
كنيد كه بايد اطلاعات كافی در مورد شغل مورد نظر داشته باشيد ، بالاخص در مورد 
ماموريت آن شغل و ماهيت آن و اينكه هدف كارفرمايان و انتظار آنها از اين شغل 
چيست ، بسيار مهم است.اگر بتوانيد در مورد شغل مورد نظر با اطرافيان مشورت 
كنيد و يا در اينترنت در مورد شغل جستجو كنيد ، می توانيد به چنين سوالاتی پاسخ 

های مناسب بدهيد.

  اگر ممکن است برای ما بگویید که چه عاملی باعث جذب 
شما برای داشتن شغل در شرکت ما شده است؟

در جواب اين ســوال می توانيد درباره تحصيلات، مهارت ها، 
تجربيات و خصوصيات شخصی تان كه مناسب برای كار در آن 

سازمان است  توضيح دهيد.

   برای ما از زمانی بگویید که از شما برای شرکت 
در یک کار تیمی درخواست شده است؟

 در پاسخ می توانيد بگوييد كه مسئوليت شما در گروه 
چه بود، چه كارهايی انجام داديد و نتيجه اين كار گروهی 
چه بود. در واقع شما بايد بتوانيد بسيار سليس و روان از 
گذشته  كاری خود بگوييد ، سعی كنيد تا حد امكان يک 
روند بسيار منظم برای بازگويی گذشته  خود انتخاب 

كرده و به كار بريد. 

  چگونه با افراد جدید رابطه کاری برقرار 
می کنید؟

 در جواب اين سوال بايد در باره مهارت های 
گروهی خود صحبت كنيد. از بايد ها بگوييد 

و از نتيجه  همكاری ، يعنی تا حد امكان 
از خودتان نگوييد، چرا كه اين موضوع 
باعث می شــود كارفرمايان شما را 

مغرور و يا از خودراضی بدانند!

  انتظار دارید طی 5سال آینده در چه جایگاهی باشید؟ چه خواهید کرد 
اگر موفق نشوید؟

 بــه مصاحبه گــر توضيــح دهيــد كــه دربــاره خواســته هايتان از شــغل و 
جايگاه مطلــوب خود فكــر كرده ايــد. به او نشــان دهيــد كــه انعطاف پذير 
 هســتيد و در صــورت عــدم موفقيــت بــه دنبــال فرصت هــای جديــد 

خواهيد بود.
 چه مهارت ها و توانايی های خاصی را با خود به محيط كار خواهيد برد؟ قصد داريد 
چه مهارت های ديگری را در آينده به دست بياوريد؟  اين سوال درباره توانايی ها و 

ضعف های شماست.

  برای ما درباره یک وضعیت چالش انگیز کــه با آن برخورد کرده اید 
بگویید.

درباره اينكه آن وضعيت چه بود و شما چگونه با آن كنار آمديد صحبت كنيد. اين سوال 
فضای كاری و يا مشكلات است، نشــان دهنده  مديريت شما بر 

عقلانيت صحبت كنيد.سعی كنيد بيشتر از منطق و 

     آیا موفقیتی هست که شما به طور خاص به آن افتخار می کنید؟   چرا 
برایتان مهم است؟

نكته  قابل توجه آنكه سعی كنيد تا حد امكان ديگران را هم در كسب موفقيت های 
خود سهيم بدانيد و به نقش اطرافيان تاكيد كنيد، اين باعث می شود كارفرمايان به 

نقش كار تيمی در زندگی كاری شما بيشتر ايمان بياورند.

  تصور کنید که شما عضو یک گروه کوچک و مسئول انتشار یک مجله 
داخلی هستید. گروه شما به گروه دیگری وابسته است تا اطلاعات کافی را 
برای انتشار شما فراهم کند. مهلت شما برای اتمام این کار محدود است. 
الف( به نظر شما چه عواملی در موفقیت این گروه در چنین ظرف زمانی 

موثر خواهند بود؟
  ب( چه اقدامات گروهی تضمین کننده اتمام به موقع کار خواهند بود؟

 اينگونه سوالات فرضی به مصاحبه گر اجازه می دهد تا قابليت هايی كه از نظر متقاضی 
مهم تلقی می شوند را تشخيص دهد. درست يا غلط بودن پاسخ ها مد نظر نيست.

توجه كنيد كه اصل، انجام كار است و نبايد پيوسته ديگران را مقصر دانسته و كم 
كاری آنها را توجيهی برای عدم انجام درست كار بدانيد، سعی كنيد 
خود را مسئوليت پذير نشان داده و با مطالعات در خصوص مسائل 

روانشناسی و مديريت به اين سوال از جنبه  علمی پاسخ گوييد.

   چه عوامل کلیدی برای ارزیابی عملکرد وجود دارد 
و شما چگونه می توانید استدلال کنید که یک نتیجه 

نشان از پیروزی است یا نه؟
  اين سوال را بر اساس تجربيات و كار خود پاسخ دهيد. سعی 
كنيد شاخص های كليدی كه بيانگر موفقيت عملكرد يک 
سازمان است را توضيح دهيد.  توانايی برای كار مستقل 
در يک تيم ساختارمند برای اين شغل ضروری است. اين 
يعنی متقاضی بايد آغازگر باشد، كارها را بر اساس 
اهميت اولويت بندی كند، ارتباط گر خوبی باشد 

و همين طور بايد خلاقيت از خود نشان دهد. 

   با چه برنامه های کامپیوتری آشنا 
هستید و به طور خاص با برنامه هایی 
که برای انجام کار در این شغل نیاز 

است چه مقدار آشنایی دارید؟
از  ايــی  مثال ه نيــد  می توا  
 كارهايــی كه بــا ايــن برنامه ها

 انجام داده ايد بياوريد.

سوالات متداولي که در مصاحبه  شغلی می پرسند

مغز نوزادان فقط لحظات شادی را به ياد می آورد

تمام چيزي كه از تلفن همراه هوشمند مي خواهيد
اگر ســري به مغازه هــاي فــروش تلفن همــراه بزنيــد بــا انبوهي از 
موبايل هاي هوشــمند روبه رو مي شــويد كــه كار انتخاب را براي شــما 
ســخت مي كند؛ در واقع اين روزها ديگــر موبايل هاي هوشــمند بازار 
را قبضه كرده و مشــتريان نيــز به دليــل امكانات زياد اين گوشــي ها، 
 تمايل بيشــتري به خريد اين گوشــي ها دارند. براي رفع هر نيازي بايد
 در ابتدا نياز خود را به خوبي بشناسيم تا بتوانيم از گزينه هاي پيش رو كه در 
ظاهر همگي مناسب هستند، بهترين را انتخاب كنيم. در خريد يک تلفن 
هوشمند نيز در ابتدا بايد بنشينيد و كمي فكر كنيد. به اينكه چرا من يک 
تلفن هوشمند نياز دارم؟ قرار است با آن چه كارهايي انجام دهم؟ از تلفنم 
چه مي خواهم؟ چه استانداردهايي را بايد رعايت كنم تا بهترين گزينه مورد 
نظر را نسبت به بودجه ام داشته باشم؟ توصيه من اين است كه پيش از خريد 
به اين پرسش ها كمي بينديشيد تا شــايد بتوانيد در اين بازار رنگارنگ از 

سردرگمي رهايي يابيد و با فكري بازتر انتخاب كنيد. 
  صفحه نمایش: با يک نگاه ساده به صفحه نمايش يک تلفن هوشمند 
مي توانيد به راحتي از روشني، دقت و زواياي ديد آن آگاه شويد. اما شايد 
براي برخي كاربران، بعضي اعداد و اصطلاحات نامفهوم و عجيب و غريب 
به نظر بيايد  مثلا مقدار PPi )تعداد پيكســل ها در هر اينچ( كه هر چقدر 
مقدارش بالاتر باشد، قطعا براي صفحه نمايش شما بهتر است براي مثال 
اين ميزان در تلفن هاي بسيار خوب بيشتر از 310 ، در تلفن هاي معمولي 

280 و در تلفن هاي ارزان حدود 250 و پايين تر است. 
  پردازشگر: در تلفن هاي هوشمند، اين پردازشگر است كه مهم ترين 
نقش را ايفا مي كند  البته اهميت اين بخش نيز بستگي به نياز شما دارد. 
اگر انتظار داريد كه تلفن تان در حد يک كنسول بازي در خدمت تان باشد، 
پس مدلي را انتخاب كنيد كه پردازشــگر بهتر با تعداد هسته هاي بيشتر 

داشته باشد. 
  حافظه: مورد ديگري كه زمان خريد يک تلفن هوشــمند بايد حتما 
به آن توجه كنيد ميزان حافظه است. شايد زمان هايي برايتان پيش آمده 
باشد كه مجذوب مدل خاصي شده باشيد به طوري كه ديگر به هيچ چيز جز 
خريد آن فكر نمي كنيد؛ اما ما اينجاييم تا به شما عزيزان بگوييم كه ميزان 
حافظه داخلي بسيار اهميت دارد و چيز ديگري كه بيش از آن مهم است، 
ميزان حافظه رم است زيرا اين فضاي رم است كه به شما تجربه اي روان از 

كار با گوشي هديه مي كند. 
  سیســتم عامل: در اين بخش محدوديت هايي وجود داردمثلا اگر 
 ios بخواهيد به سمت برند اپل برويد تنها يک انتخاب پيش رو داريد آن هم
است و اين يک محدوديت واقعي است اما اگر قرار باشد ويندوز 8 يا اندرويد 
را به عنوان سيســتم عامل انتخاب كنيد، گزينه هاي پيش رويتان بسيار 
زياد و متنوع است البته در بين اين دو نيز اندرويد با قدرت بيشتري ظاهر 
شده است. با تمام اين حرف ها نمي توان از بلک بري و اوبونتو نيز كه كاربران 
ويژه خود را دارند، حرفي به ميان نياورد  اما باز هم آنچه در بازار و واقعيت 

همچنان قدرت را در دست دارد، اندرويد است.

راهنما راهکار

همه مــا در طول مــدت زندگي مان كــم و بيش با 
چالش هاي متفاوتي روبه رو مي شويم. اغلب افراد در 
مقابله با مشكلات زندگي سردرگم مي شوند و اعتماد 
به نفس خود را از دســت مي دهند. اين مشــكلات 
مي توانند در زندگي شخصي يا كاري شما به وجود 
بيايند. افراد هنگام مواجه شــدن با مشكلات، سعي 
مي كنند از آنها فرار كنند تا واقعيت را بپذيرند. فرار از 
مشكلات بدترين كاري است كه مي توانيد انجام دهيد. 
تنها راه عبور، روبه رو شدن با آنهاست. در اين جا سه 

راهكار براي شما در اين زمينه ارائه مي شود. 

  1- بیش از حد واکنش نشان ندهید
عكس العمل بيش از حد به مشــكلات مي تواند 

منجر به اتخاذ تصميمات نادرســت شود. زماني 
كه شما درگير احساسات شديد مي شويد و در آن 
زمان براي موضوعي تصميم مي گيريد، به سبب 
اينكه منطق در ايــن تصميم گيري دخيل نبوده 
است در آينده پشيمان خواهيد شد. از اين به بعد 
زماني كه با يک مشكل برخورد كرديد از گرفتن 
تصميم در لحظات اول خودداري كنيد و زماني كه 

آرام شديد به حل آن بينديشيد. 

 2- واقعیت زمان حال را بپذیرید
همه چيز را همان گونه كه هست، بپذيريد. خيلي 
از افراد سعي مي كنند تا اشخاص يا وضعيت هاي 
موجودي را كه مطابق ميل شــان و تحت كنترل 

آنها نيستند را تغيير دهند و زماني كه نمي توانند 
به هدف خود برسند، احساس بدبختي مي كنند. 
ســعي كنيد با واقعيــت روبه رو شــويد و آنچه 
هســت را بپذيريد تا بتوانيد درباره آن به درستي 

تصميم گيري كنيد. 

 3- دیگران را مقصر ندانید
بعضي افراد عادت دارند اشتباهات خود را به گردن 
ديگران بيندازند و ديگران را مسئول مشكلاتشان 
بداننــد اما بهتر اســت به اصــلاح كارهاي خود 
بپردازيد چون مقصر دانستن ديگران تنها باعث 
پراكنده شدن افراد از اطراف شما مي شود نه حل 

مشكلات.

عبور از مشكلات زندگي

بر اساس تحقيقات جديد مغز نوزادان فقط لحظات شــاد را به خاطر می آورد. 
به گزارش ايسنا منطقه خراسان، محققان دانشگاه بريگهام يانگ كشف كردند 

كودكان بيشتر آنچه موجب احساسات خوب می شود را به ياد دارند.
محقق اين تحقيق راس فلوم، اســتاد روانشناسی دانشگاه بريگهام يانگ اظهار 
كرد: افرادی كه بر روی مغز نوزادان تحقيق می كنند به تفاوت بين تاثير احساس 
توجه دارند اما در حال حاضر برای اولين بار چگونگی شكل گيری اين احساسات 

و تاثيرات آن در حافظه كودكان را مورد بررسی قرار داديم.
وی و همكارانش حركت چشــمان نــوزادان پنج ماهه كــه در جلوی صفحه 

نمايش رايانه كه شخصی با صدای شــاد و يا عصبانی صحبت می كرد را مورد 
 بررســی قرار دادند. كودكان با قرار گرفتن در برابر هر صدا واكنش ســريعی

 نشان دادند.
محققان برای بررسی بيشتر با هر يک از صداها اشكالی را برای كودكان به نمايش 
گذاشــتند و بعد از بررسی حركات چشــم دريافتند كودكان اشكال مربوط به 
صداهای مثبت را به خاطر دارند. وی در ادامه افزود: ما معتقديم تاثيرات مثبت 
بر سيستم توجه و برانگيختگی كودک موثر است و با ارتقاي اين سيستم ما قادر 

به تقويت پردازش الگوهای هندسی در حافظه كودک خواهيم بود.


